
قیمت طلا در کمین اقتصاد آمریکا

صعود طلای جهانی محدود خواهد شد؟
قیمت طلای جهانــی ثابت مانــد، در حالی که 
سرمایه گذاران در انتظار اطلاعات اقتصادی آمریکا 
هستند.به گزارش ایسنا، قیمت جهانی طلا امروز 
دوشــنبه )۶ ژانویه( ثابت ماند زیرا سرمایه گذاران 
منتظــر آمارهای اقتصادی ایــالات متحده بودند 
که این هفته در مورد وضعیــت نرخ بهره فدرال 
رزرو ایالات متحده منتشــر می شود.هر اونس طلا  
در ۲۶۳۹ دلار و ۵۶ ســنت ثابــت بــود. قیمت 
طــلای آمریکا بــا ۰.۱ درصد کاهــش به ۲۶۵۲ 
دلار آمریکا رســید.تمرکز بازار بر گزارش مشاغل 
ایالات متحده است که روز جمعه ارائه می شود. این 
داده ها می تواند سرنخ های بیشتری از برنامه های 
نرخ بهره فــدرال رزرو پس از اینکه بانک مرکزی 
ایالات متحده در ماه گذشته با کاهش نرخ بهره پیش بینی شده برای سال ۲۰۲۵، بازارها را متزلزل 
کرد، ارائه دهد.سرمایه گذاران همچنین منتظر داده های مربوط به شاخص تغییرات اشتغال در بخش 
خصوصی و غیرکشاورزی و فرصت های شغلی و همچنین صورتجلسه آخرین جلسه سیاست گذاری 
فدرال رزرو هســتند. طلا در محیطی با نرخ بهره پایین شکوفا می شود و به عنوان پوششی در برابر 

عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی و تورم عمل می کند.
دونالــد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا قرار اســت در ۲۰ ژانویه به قــدرت بازگردد و انتظار 
می رود که تعرفه های پیشــنهادی و سیاست های حمایت گرایانه او به تورم دامن بزند. این می تواند 
فــدرال رزرو را وادار کند که کاهش نرخ بهره را نزولی کند و روند صعودی طلا را محدود کند.پس 
از ســه کاهش نرخ بهره در ســال ۲۰۲۴، فدرال رزرو تنها دو کاهش را برای سال ۲۰۲۵ به دلیل 
تورم مداوم پیش بینی کرده اســت. توماس بارکین، رئیس فدرال رزرو ریچموند گفت نرخ سیاستی 
معیار بانک مرکزی ایالات متحده باید محدود بماند تا زمانی که اطمینان حاصل شــود که تورم به 
هدف ۲ درصدی خود باز می گردد.اس پی دی آرگلدتراست، بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری تحت 
پشــتوانه طلا در جهان اعلام کرد که دارایی های آن ۰.۱۷ درصد کاهش یافت و از ۸۷۲.۵۲ تن در 
روز پنجشنبه به ۸۷۱.۰۸ تن در روز جمعه رسید.طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، 
نقره با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۹.۶۴ دلار در هر اونس رســید، پلاتین با ۰.۷ درصد کاهش به ۹۳۱ 

دلار و ۷۰ سنت رسید و پالادیوم ۰.۴ درصد کاهش یافت و به ۹۱۸ دلار  و ۶۳ سنت رسید.

آغاز پیش فروش دو محصول سایپا
گروه خودروسازی ســایپا، از امروز )دوشنبه( 
طرح پیش فــروش کوییــک GXR-L را ویژه 
متقاضیان عادی و کوییک RS با اســتاندارد 
۸۵گانه را برای هر سه گروه متقاضیان اجرایی 
می کند؛ این طرح از ساعت ۱۱ امروز از طریق 
ســایت فروش اینترنتی ســایپا آغاز و تا زمان 
تکمیل ظرفیت ادامه دارد.به گزارش ایســنا، 
گروه خودروسازی ســایپا در راستای تنظیم 
بازار و از محــل مازاد ظرفیت طرح حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت، امکان ثبت نام خودرو 
کوییــک GXR-L را برای متقاضیان عادی )با ظرفیت محدود( و خودرو کوییک RS با اســتاندارد 
۸۵گانه را ویژه هر سه گروه متقاضیان عادی، طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و جایگزینی 
خودروهای فرسوده اجرا می کند.این طرح از ساعت ۱۱ صبح امروز )دوشنبه ۱۰ دی ماه( آغاز شده 
و تا زمان تکمیل ظرفیت ادامه دارد.  طبق آنچه که در بخشنامه فروش این دوره آمده است، زمان 
تحویل خودرو کوییک GXR-L از خرداد تا آذر ماه ۱۴۰۴ و برای کوییک RS با استاندارد ۸۵گانه، 
از اردیبهشت تا آذر ماه ۱۴۰۴ خواهد بود.آغاز پیش فروش دو محصول سایپا از امروز/ مهلت ثبت نام 
تا تکمیل ظرفیت ادامــه دارد متقاضیان می توانند با مراجعه به صفحه فروش اینترنتی محصولات 
گروه خودروسازی سایپا به نشانی saipa.iranecar.com، خودرو مورد نظر خود را انتخاب کنند؛ لذا 

ثبت نام در طرح عنوان شده صرفاً از طریق آدرس ذکر شده امکان پذیر است.

رییس انجمن تجارت الکترونیک تهران گفت:به نظر می رســد دولت جدید طبق 
مواردی که اعلام می کند، به دنبال ارتقای کیفیت اینترنت در کشــور اســت و 
این جای امیدواری دارد. گزارش ایســنا،  نشســت رونمایی از چهارمین گزارش 
کیفیت اینترنت در ایران، برگزار شــد؛ رییس انجمــن تجارت الکترونیک تهران 
دراین نشســت اظهار کرد: این گزارش چهارمین گــزارش از کیفیت اینترنت در 
ایران اســت. لازم به ذکر است این اولین گزارش در دوره جدید است که منتشر 
می شــود و امیدواریم فضا در دولت جدید تغییــر کند.  نیما قاضی افزود: به نظر 
می رســد دولت طبق مواردی که اعلام می کند موافق بــوده و به دنبال ارتقای 
کیفیت اینترنت در کشــور اســت و این جای امیدواری دارد. این موضوع به این 
دلیل مهم اســت که اینترنت  اصلی ترین بستری است که در آن فعالیت می کنیم 
و از کیفیت مناســبی برخوردار نیست و وظیفه خود می دانیم که این موضوع را 
پیگیری کنیم.در ادامه این نشســت پویا پیرحسین لو - رییس کمیسیون اینترنت 
و زیرســاخت انجمن تجارت الکترونیک، با بیان اینکه این گزارش فصل تابستان 
و پاییز را مورد بررســی قرار می دهد، اظهار کرد: اتفاقاتی که اوایل دی ماه سال 
جاری و شــامل رفع محدودیت ها بود هم مورد بررسی قرار داده است.وی افزود: 
از میان چالش هایی که اینترنت ایران با آن رو به روســت، می توان به ســه مورد 
یعنی محدودیت ها، تحریم ها و مشــکل در شبکه دسترســی اشاره کرد. یکی از 
 access اقدامات خوب دولت گذشــته تلاش برای رفع مشکل سوم یعنی شبکه
بود اما همانگونه که می دانیم این موضوعات امری زمان بر هســتند.  پیرحسین لو 
ادامــه داد: ناگفته نماند که در ۶ ماه گذشــته اتفاقات خوبی هم رخ داده که می 
توان به رفع اختلال IPV6 و بازگشــایی سامانه شــفافیت اختلال اینترنت است 

که اتفاق مهمی بود.رییس کمیســیون اینترنت و زیر ســاخت انجمن تجارت 
الکترونیــک تصریح کرد: در زمینه اختلال هــا باید گفت اختلال های موقت به 
دلیــل قطعی لینک هــای بین الملل در ماه های گذشــته رخ داد که جزئیات 
آن را شــرکت ارتباطات زیرســاخت اعــلام کرد. دومین اختلال ها ناشــی از 
حملات دی داس بود که اتفاق خوبی رخ داد و ســامانه شــفاف سازی در این 
زمینه بازگشایی شــد و مورد دیگر اختلال در اینترنت موبایل به دلیل قطعی 
برق بود.در ادامه نایب رییس کمیســیون اینترنــت انجمن تجارت الکترونیک 
هم گفت: منبع بخشــی از فیلترشــکن ها خارجی بوده و بخشــی دیگر شامل 
فیلتر شــکن های پولی می شــود و می تواند نشــر اطلاعاتی از طریق آن را به 
همراه داشــته باشــد؛ فیلترشــکن های رایگان هم می توانند آی پی های ما را 
آلــوده کنند.حمیدرضا احمدی اظهار کرد: بررســی ها حاکی از آن اســت که 
در شــش ماه گذشــته قطعی کامــل اینترنت منطقه ای و کلان نداشــتیم که 
اتفاق خوب و مهمی اســت.وی افــزود: همچنین اخیــرا موضوعاتی از جمله 
مافیای فیلترشکن ها مطرح می شــود و باید گفت براساس بررسی ها مهم ترین 
و بهترین روش برای مقابله با آن برداشــتن فیلترینگ اســت. چون بخشی از 
فیلترشــکن منبع خارجی دارد و بخشــی دیگر شــامل فیلترشکن های پولی 
اســت و می تواند نشــر اطلاعاتی از طریق آن را به همراه داشته باشد. احمدی 
تاکید کرد: علاوه بر موارد گفته شــده و شنیده ها درباره احتمال ایجاد پوسته 
برای برخی ســکوها باید گفت که طراحی و توسعه پوسته های داخلی می تواند 
چالش و پیامدهایی داشــته باشد و یک رانت غیر مولد ایجاد کند که فناوری 

است. ناپایداری 

ترامپ نقطه تاریک دومین اقتصاد 
بزرگ جهان شد

فعالیــت خدمات چین به بالاترین حد خود در هفت ماه گذشــته رســید، اما 
نگرانی هــای تجاری ایالات متحده باعث کاهش خوش بینی می شــود.به گزارش 
ایســنا، نظرسنجی نشــان داد که فعالیت خدمات چین با سریع ترین سرعت در 
۷ ماه گذشــته در دســامبر افزایش یافت که ناشــی از افزایش تقاضای داخلی 
بود، اما ســفارش ها از خارج کاهش یافت که منعکس کننده ریسک های تجاری 
رو به رشــد برای اقتصاد است.شــاخص مدیران خرید خدمات از ۵۱.۵ ماه قبل 
به ۵۲.۲ در دســامبر افزایش یافت. سرعت رشد ســریع ترین سرعت از ماه می 

۲۰۲۴ بود.
این یافته ها به طور کلی با شــاخص مدیران خرید چین که هفته گذشته منتشر 
شد، مطابقت دارد که نشــان می دهد فعالیت های غیر تولیدی از ۵۰ در نوامبر 
به ۵۲.۲ رسیده است.اقتصاد چین در چند سال گذشته به دلیل مصرف ضعیف 

و ســرمایه گذاری ضعیف و بحران املاک با مشــکل مواجه شده است. صادرات، 
یکی از معدود نقاط روشــن، ممکن اســت در دولت دوم ترامــپ با تعرفه های 
بیشــتری از آمریکا روبرو شــود. مقامات در ماه های اخیر بــرای احیای اقتصاد 
متزلزل، تدابیر مالی و پولی را در دســتور کار قــرار دادند.وانگ ژ، اقتصاددان 
ارشــد در  Caixin  اظهار کرد که از اواخر ســپتامبر، هم افزایی سیاســت های 
موجود و اقدامات محرک اضافی در بازار ادامه یافت و عوامل مثبت بیشــتری را 
ایجاد کرد. شرکت ها برای اولین بار در چهار ماه گذشته کارکنان خود را کاهش 
دادنــد و برخی از آنها به نگرانی های مربوط به هزینــه از جمله افزایش قیمت 
مواد اولیه و دســتمزد اشــاره کردند.با ابراز نگرانی برخی از شرکت ها نسبت به 
افزایش رقابت و اختــلالات احتمالی تجارت بین الملل، میــزان اعتماد تجاری 
مثبــت باقی ماند، اما به دومین رده از پایین ترین میزان از مارس ۲۰۲۰ کاهش 
یافت.دونالــد ترامپ که در ماه ژانویه برای دومیــن بار به عنوان رئیس جمهور 
ایالات متحــده آغاز به کار می کند، وعده داده اســت که تعرفه های بیش از ۶۰ 
درصــد بر کالاهای چینی وضع خواهد کرد که خطر بزرگی برای دومین اقتصاد 
بزرگ جهان اســت. رویترز گزارش کرد که شاخص مدیران ترکیبی از ۵۲.۳ در 

ماه نوامبر به ۵۱.۴ کاهش یافت.
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رئیس جمهور در پیامی با اشــاره به بازدید روز گذشــته خود از دو مدرسه در شهر قدس و دیدار با دانش آموزان نوشت: شما دانش آموزان آینده ایران را رقم 
خواهید زد.به گزارش خبرگزاری مهر، پزشکیان در پیامی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( با هشتگ آینده و برای ایران، خطاب 

به دانش آموزان نوشت: گوش مان به شماست تا حرف هایتان را بشنویم. شما آینده را برای ایران رقم خواهید زد.
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پزشکیان: شما دانش آموزان آینده ایران را رقم 
خواهید زد
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در میان صنایع

خودرویی ها بیشترین ارز را 
گرفتند

طبــق آخرین آمار مرکز مبادله ارز و طلا، از ابتدای امســال تاکنون، صنایع 
خودرویــی با دریافت ۷.۳ میلیارد دلار در صدر صنایع دریافت کننده ارز قرار 
گرفته اند و صنعت منسوجات با دریافت ۱.۵ میلیارد دلار در انتهای جدول جا 
دارد.به گزارش ایســنا، از اول فروردین ماه تا ۱۵ دی ماه امســال بیش از ۵۳ 
میلیارد و ۲۸۸ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای 
تجاری و بازرگانی و خدمات تأمین شــده اســت.در این مدت برای کالاهای 
اساســی و دارو ۱۱ میلیارد دلار و ۱۰۲ میلیون دلار، برای کالاهای تجاری و 
بازرگانی مبلغ ۴۱ میلیــارد و ۱۰۴ میلیون دلار و برای خدمات یک میلیارد 
دلار و ۸۲ میلیــون دلار تأمین ارز صورت گرفته اســت.حجم کل معاملات 
ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران نیز تا ۱۵ دی ماه، ۹۳۰ میلیون درهم، 
۱۴۵ میلیــون دلار، ۱۰ میلیون یوآن و ۱.۱ میلیون یورو بوده اســت.در این 
دوره هــزار و ۴۸۲ معاملــه در نتیجه ۲ هزار و ۴۴۹ ثبت ســفارش به روش 
معاملاتی جورسازی)مچینگ( انجام گرفت.همچنین تعداد ۷۸۸ بازرگان طی 
دوره مذکور از طریق کارگزاران یا بانک های عامل ، در این ســامانه،معاملات 
خود را انجام داده اند.بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات کالاهای 
اساسی و کشاورزی هشت میلیارد و ۷۳۱ میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه 
دارویی و تجهیزات پزشــکی دو میلیارد و ۳۷۱ میلیون دلار ارز تأمین کرده 
اســت.بانک مرکزی در مجموع ۱۱ میلیــارد دلار و ۱۰۲ میلیون دلار برای 
کالاهای اساسی و کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
و با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترســی اقشار جامعه به کالاهای 
ضروری با قیمت ارزان تر تأمین کرده است.این گزارش حاکی از آن است که 
از ابتدای سال جاری تا امروز میزان کل تأمین ارز صنایع مبلغ ۴۱ میلیارد و 
۱۰۴ میلیــون دلار بوده که میزان ارز تأمینی برای گروه های »صنایع حمل 
ونقل و خودرو« هفت میلیارد و ۳۳۱ میلیون دلار، »ماشین آلات و تجهیزات 
تولید« چهار میلیــارد و ۹۱۷ میلیون دلار، »صنایع معدنی« چهار میلیارد و 
۴۰۳ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« چهار میلیارد و ۳۲۶ 
میلیون دلار، »صنایع شیمیایی و پلیمری« چهار میلیارد و ۲۷۶ میلیون دلار، 
»منســوجات و پوشــاک« یک میلیارد و ۵۸۰ میلیون دلار و »سایر صنایع« 
۱۴ میلیــارد و ۲۷۱ میلیون دلار، تا پایان روز پانزدهم دی ماه ســال جاری 

بوده است.

قیمت گذاری دستوری مانع 
صادرات است

یک نماینده مجلس شورای اسلامی 
گفت: در شرایطی که تولیدکننده به 
ناچار مواد اولیــه را با نرخ آزاد تهیه 
می کند، صادرات در بازار نیمایی و 
با توجه به قیمت گذاری دســتوری 
امــکان پذیر نیســت.جعفر قادری 
نماینده مجلس شورای اسلامی در 
گفتگو با خبرنگار مهــر در رابطه با 

لزوم حذف قیمت گذاری دستوری اظهار کرد: در قانون برنامه هفتم توسعه و 
قانون تأمین مالی تعیین کردیم که دولت حق ورود به قیمت گذاری دستوری 
ندارد و فقط در مواردی این حق برای دولت محفوظ است که تولیدکننده از 
ارز دولتی استفاده کند و آنجا حتماً باید قیمت گذاری صورت گیرد. در اصل 
جایــی که برای تولیدکننده رانت ایجاد می کنــد امکان و حق قیمت گذاری 
وجود ندارد.وی عنوان کرد: قیمت گذاری تأثیر مستقیم روی رانت دارد. یکی 
از معضلاتی که این سیســتم ارزی را مختل کرد این بود که تولیدکننده های 
واحدهای هیدروکربنی و واحدهای قیر می گفتند درست است که مواد اولیه 
با قیمت پایه در بورس عرضه می شود ولی با توجه به ظرفیت های ایجاد شده 
در کشور که چند برابر مواد اولیه موجود در کشور است و در شرایط رقابتی، 
مواد به گونه ای عرضه می شــود که ناچار هستیم مواد اولیه را با نرخ ارز آزاد 
تهیه کنیم اینکه زمان صادرات، دولــت می گوید باید در بازار نیمایی عرضه 
شود، شدنی نیست.قادری تاکید کرد: در نهایت این نوع قیمت گذاری، زمینه 

صادرات را از بین می برد.

خطر یوان را تهدید می کند

قیمت جهانی دلار ســقوط کرد اما نزدیک به بالاترین سطح ۲ سال اخیر در 
نوســان اســت و یوان هم در معرض خطر قرار دارد.به گزارش ایسنا، ارزش 
جهانی دلار در روز دوشنبه )۶ ژانویه( کاهش یافت اما همپنان نزدیک به اوج 
۲ ســاله خود باقی مانده است، زیرا معامله گران منتظر انتشار مجموعه ای از 
داده های اقتصادی ایالات متحده در این هفته بودند، تا سرنخ های بیشتری در 
مورد چشم انداز نرخ فدرال رزرو به دست آورند.ارز مورد توجه یوان چین بود 
که در روز جمعه از سطح ۷.۳ در هر دلار در بازار خشکی برای اولین بار در 
۱۴ ماه گذشــته تضعیف شد. یوان خشکی آخرین بار با ۰.۰۵ درصد کاهش 
به ۷.۳۲۵۲ در هر دلار رســید، در حالی که همتای فراســاحلی آن با ۰.۱۵ 
درصد افزایش به ۷.۳۴۸۷ در هر دلار رسید.دلار استرالیا و نیوزیلند که اغلب 
به عنوان نماینده نقدینگی یوان اســتفاده می شوند، در جلسه آسیایی تقریبا 
۰.۳ درصد افزایش یافتند. همچنین دلار به دلیل انتظارات کاهش کمتر نرخ 
بهره فدرال رزرو در سال جاری به تقویت خود ادامه داده است و هفته گذشته 
به بالاترین میزان در ۲ سال اخیر صعود کرد و یورو را به ضعیف ترین سطح 
خود در بیش از ۲ سال اخیر رساند.این ارز آخرین بار با ۰.۰۵ درصد افزایش 
در ۱.۰۳۱۴ دلار معامله شــد، در حالی که شاخص دلار اندکی کاهش یافت 
و به ۱۰۸.۸۷ رسید. مارکت نوشت، پوند با ۰.۱۲ درصد افزایش به ۱.۲۴۳۹ 

دلار و ین با ۰.۲۴ درصد کاهش به ۱۵۷.۶۷ در هر دلار رسید.

گزیده خبر

امضای قرارداد همکاری بلند مدت ایران و روسیه در ۲۸ دی ماه

وارد شدن ۸۰ درصد 
استارت آپ ها به دره مرگ

تخصیص ۳۰۰ مگاوات ظرفیت صادرات 
برق برای بخش خصوصی

معاون توسعه نوآوری ناحیه نوآوری پردیس با بیان اینکه ۸۰ درصد از شرکت های استارت آپی که فعالیت 
خود را آغاز می کنند، شکســت می خوردند، گفت: رویداد اینوتکس با شــعار »همه بازیگران اکوسیســتم 
نوآوری زیر یک سقف« تلاش دارد تا ریسک فعالیت این شرکت ها را کاهش دهد.به گزارش ایسنا، مجتبی 
جباری پور در نشســت خبری امروز که در محل کارخانه نوآوری »های وی« برگزار شد، با بیان اینکه دنیا 
در بعد اقتصادی، در عصر اقتصاد دانش بنیان قرار دارد، افزود: از این رو کشــورهای دنیا در توســعه اقتصاد 

دانش بنیان خود با یکدیگر به رقابت می پردازند و.......

مهلت تعریف حساب وکالتی برای خودروهای 
وارداتی و ثبت نام  آن ها تمدید شد

ساخت دستگاه اندازه گیری سیالات میادین نفتی با 
یک چهارم قیمت نمونه خارجی

آغاز عرضه ارز پتروشی ها در بازار

پتروشیمی ها ورق دلار را برمی گردانند؟
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رئیس انجمن تجارت الکترونیک تهران:

وزارت ارتباطات به دنبال ارتقای کیفیت اینترنت است
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گزیده خبر
امضای قرارداد همکاری بلند مدت ایران و روسیه در ۲۸ دی ماه

عارف: راهبرد امروز ایران توسعه 
دیپلماسی های تخصصی است

معاون اول رئیس جمهور گفت: راهبرد 
امروز ایران توسعه روابط و استفاده از 
دیپلماســی های خارجــی و تخصصی 
اســت.به گــزارش خبرنــگار مهــر، 
محمدرضــا عارف معــاون اول رئیس 
جمهــور در ســتاد روابــط اقتصادی 
خارجی کــه در وزارت امــور خارجه 
برگزار شــد، اظهار کــرد: در ارتباط 
با ســازمان ها و نهادهــای بین المللی 
وضعیت امروز با گذشــته بسیار متفاوت است و امروز در بسیاری از سازمان های 
پویا در منطقه حضور مؤثر و چشــمگیری داریم،وی افزود: من همواره بحث اکو 
رو مطرح می کردم ما این بود که حضور بهتری داشته باشیم، کشورهای عضو اکو 
هســتند که عموماً در حوزه تمدنی ایران هستند و وقتی با آنها صحبت می کنیم 
احســاس نمی کنیم که با یک فرد خارجی صحبت می کنیم. مشترکات فرهنگی 
بی نظیری میان ما برقرار اســت.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز 
عضو شــانگهای و اوراسیا هســتیم همینطور عضو بریکس هستیم استقبالی که 
از ایران کشــورهای عضو این اتحادیه ها می شــود حقیقتاً بســیار برجسته است، 
جایگاهی که در آفریقا داشــتیم به دلایلی موفق نبوده و می توانســتیم بســیار 
موفق تر باشیم.عارف با اشاره به اینکه راهبرد امروز ایران توسعه روابط و استفاده 
از دیپلماســی های خارجی و تخصصی است، گفت: در همه بخش های دیپلماسی 
مدعی هســتیم. در زمینه علمی دیپلماسی ســامت یکی از مزیت های ما است، 
به دلیل برخی از مســائل جزئی و کم توجهی هایی که یک مهمان خارجی انتظار 
دارد برای او انجام دهیم، ظرفیت خودمان به خوبی استفاده نکرده ایم.دیپلماسی 
فرهنگی و علمی به کمک دیپلماســی سیاســی می آیدمعاون رئیس جمهور در 
بخشی از ســخنان به دیپلماسی فرهنگی و کشورهایی که در حوزه تمدنی ایران 
قرار داشــتند اشــاره کرد و گفت: دیپلماســی اقتصادی و سیاســی را به مفهوم 
عــام آن مکمل یکدیگر می دانیم، در مواقعی باید دیپلماســی اقتصادی به کمک 
دیپلماســی علمــی و فرهنگی بیاید و در جای دیگری باید از دیپلماســی علمی 
و فرهنگی برای تقویت روابط سیاســی اســتفاده کنیم. نبایــد بگوییم کدام یک 
از این دیپلماســی اولویت دارد بلکه همه شــان در اولویت هســتند.عارف افزود: 
امروز همه زمینه های دیپلماســی تقویت روابط جز اولویت های ما اســت و بسته 
به شرایط از هر کدام اســتفاده می کنیم.معاون اول رئیس جمهور موقعیت ایران 
بــه عنوان هــاب در منطقه را مورد غفلت خواند و یادآور شــد: از موقعیتمان به 
عنوان خواب در منطقه کمی غفلت کردیم خوشــبختانه امروز راهبرد کریدورها 
جدید دنبال می شــود و فقط نــگاه اقتصادی ترانزیتی نداریــم بلکه نگاه تقویت 
روابط در زمینه ها جمله فرهنگی و سیاســی و اقتصادی و علمی حاکم اســت که 
می توانند کمک کنند.فعالیت های ســتاد روابط اقتصاد خارجی را آسیب شناسی 
کنید عارف خطاب به اعضای ســتاد روابط اقتصــادی خارجی تاکید کرد: تقاضا 
دارم زحمت بکشید ارزیابی از عملکرد آسیب شناسی فعالیت ها ارائه دهید تعارف 
را کنار بگذارید و اگر در یک بخش ناموفق بودیم به ریشــه ها بپردازید و موانع را 
شناســایی کنید. قول می دهیم در اولین فرصت در دولت برای حل مشکات این 
ســتاد اقدام کنیم، ماده ۱۰۱ در برنامه هفتم پیشــرفت به دیپلماسی اقتصادی 
پرداخته اســت. دربند الف مأموریت آن به وزارت امور خارجه داده شده است و 
جایگاه این ستاد را تعیین کرده است.سفرای ایران اختیار همه جانبه دارند عارف 
خاطرنشــان کرد: در کلیه فعالیت های خارج از کشور واقعیت این است که نقش 
وزارت امور خارجه محوری اســت، این وزارتخانه نقــش تک بعدی ندارد، یعنی 
سفیر ما در یک کشــور نماینده نظام ما است. سفیر نباید احساس کند که مدیر 
وزارت امور خارجه اســت بلکه ســفیر اختیار تام و همه جانبه در همه امور برای 
تنظیم همه همکاری ها و روابط دارد و باید از این جایگاه استفاده کند که طبیعتاً 
یک نفر وابســته به یک تشــکیات و وزارتخانه نمی تواند همه امور را انجام دهد، 
جایی ممکن اســت نیازمند رایزن تجاری باشیم و جای دیگری رایزن علمی لازم 
باشــد و همینطور فناوری این ها مسائلی اســت که باید در داخل وزارت خارجه 
و در این ســتاد دنبال شــود.اقتصاد ایران در دهه ۶۰ دولتــی بود معاون رئیس 
جمهور با یادآوری اینکه این ســه تا در دهه ۶۰ تشــکیل شد و رویکرد کشور در 
آن زمان اقتصاد دولتی بود، ادامه داد: توجیه ما این اســت که آن زمان در جنگ 
بودیــم، گرایش اینطور بود که همه کارها در دولــت انجام گیرد. امروز ما اذعان 
می کنیــم و اعتراف داریم به نقش محوری بخش خصوصی در همه امور و شــاید 
این نگاه را در دهه ۶۰ و ۷۰ نمی توانســتیم مطرح کنیم به دلیل اصل ۴۴ قانون 
اساســی و وقتی سیاست های کلی این اصل توسط مقام معظم رهبری تصویب و 
اباغ شــد، راه برای حضور پخش خصوصی باز شد.نگاه دولت چهاردهم حداکثر 
اســتفاده از بخش خصوصی اســت عارف با ذکر این موضوع که تجربه موفق دنیا 
استفاده از توان بخش خصوصی نشان می دهد که چه پیشرفت هایی حاصل شده 
اســت، گفت: اگر در دهه های ۷۰ و ۸۰ میادی آزادسازی در آی سی تی انجام 
نمی شــد قطعاً دنیا وضعیت فعلی را بخش خصوصی به میدان آمد و با انگیزه های 
مختلف در زمینه های مختلف و جهش های فوق العاده ای را در بخش آی سی تی 
شاهد شــدیم. نگاه دولت چهاردهم که دولت وفاق ملی است به بخش خصوصی 
همین نگاه اســت و ما باید از حداکثر توان بخش خصوصی اســتفاده کنیم. هیچ 
توجیهی برای کنار گذاشــتن بخش خصوصی در هیچ موضوعی نداریم.وی افزود: 
حتی بخش هایی که یک زمان در دنیا در طبقه بندی ورود بخش خصوصی به آن 
ممنوع بود؛ تجربه دنیا نشــان می دهد که اتفاقاً در آن بخش ها، بخش خصوصی 
بهتر عمل می کند و کارآمدی بخش خصوصی در آن قســمت ها بیشتر هم هست 
و ما هیــچ مانعی برای این امــور نداریم.معاون اول رئیس جمهــور در رابطه با 
توســعه صادرات اظهار کرد: ما در بخش دانش بنیان ها مزیت داریم و باید توجه 
بیشــتری به آنها داشته باشــیم، در صادرات با کشورهای همســایه که اولویت 
ما اســت همینطور کشــورهای دوست و منطقه برای گســترش روابط و توسعه 
صادرات باید عمل کنیم، گاهی منافع بخشــی را نــگاه می کنیم که باید نماینده 
ما نماینده کل دولت باشــد وقتی که به کشوری می رود و فقط به بخش مربوطه 
خود در مذاکره فکر نکند. با رویکرد جامع در مذاکرات شرکت کند. شرطی برای 
ســرمایه گذاری ایرانیان خارج از کشــور در داخل کشــور نداریمعارف ادامه داد: 
قانونگذار رشــد ۸ درصد را در برنامه هفتم به ما تکلیف کرده است، همه تاش و 
دغدغه ما رســیدن به این رشد است، به نظر می رسد برای دستیابی به این رشد 
نیازمند ســرمایه گذاری هســتیم. بخش خصوصی در داخل کشور سرمایه گذاران 
مطمئنی هســتند و ایرانیان خارج از کشور نیز بســیار رغبت دارند که در ایران 
ســرمایه گذاری کنند و ما هیچ شرطی برای ایرانیان خارج از کشور قائل نیستیم 
و باید به آنها مذاکره کنیم، بازگشت ایرانیان و جذب سرمایه ایرانیان را در اوایل 
دهه ۸۰ بیشتر احساس کردیم و روند خوبی داشتیم که یکی از اقدام های ما تک 
نرخی کردن ارز بود که کشــورهای حاشیه خلیج فارس معمولاً سودی پرداخت 
نمی کردند و جذب ســرمایه وضعیت خوبی پیدا کرد.معاون اول رئیس جمهور در 
همین رابطه ادامه داد: سیاســتی که دولت در نرخ ارز شروع کرده است در آغاز 
راه تاطم هایی خواهد داشــت، به ثبات خواهد رسید و ما باید سرمایه گذاران از 
خارج از کشــور این تضمین را بدهیم که خودشان و سرمایه شان محترم هستند 
و هرگاه بخواهند می توانند سرمایه شــان را ببرند.عــارف در رابطه با قراردادهای 
همــکاری، تاکید کرد: باید قراردادهای همکاری اقتصــادی را مانند قراردادهای 
اوراســیا به شکل مســتند تنظیم کنیم. تحریم های ظالمانه و غیر انسانی بر ملت 
ایران تحمیل شــده اســت و ما آنها را انتخاب نکرده ایم و اگر هدفشــان دولت 
بود ورود دارو و کالاهای اساســی را تحریــم نمی کردند، ما داوطلب ادامه تحریم 
نیســتیم اما یاد گرفتیــم که آنها را خنثی کنیم. انتظار ما این اســت که جامعه 

بین الملل برای رفع تحریم ها حمایت کند.

جلسه ستاد هماهنگی روابط 
اقتصادی خارجی برگزار شد

جلسه ســتاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی با حضور وزیر امور خارجه و معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، دهمین جلسه ستاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی با حضور 
ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه و محمدرضا عــارف معاون اول رئیس جمهور به میزبانی وزارت 

امور خارجه برگزار شد.

بقائی در نشســت خبری گفت: موافقت نامه همکاری ایران و روســیه ابعاد مختلفی دارد. 
بخش مهمی از آن حوزه های تجاری، اقتصادی، انرژی و محیط زیســت و مباحث مرتبط با 
مســائل دفاعی و امنیتی اســت.به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل بقایی در نشست خبری 
اظهار داشت: این ایام مصادف با سالگرد شهادت سردار سلیمانی است که یاد و خاطره این 
ســرباز بزرگ وطن و مبارز با تروریســم را گرامی می داریم.وی ادامه داد: فردا روز شهید در 
فلسطین اشغالی است؛ نسل کشــی بی سابقه ای که باعث شرم برای انسانیت و ننگ ابدی 
برای رژیم صهیونیستی است. در روزهای اخیر ده ها نفر از فلسطینیان بی گناه اعم از زن و 
کودک به شــهادت رسیدند.وی گفت: امروز به روایت ارامنه مصادف با ولادت عیسی مسیح 
است که تبریک عرض می کنم.سخنگوی وزارت خارجه گفت: دهمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی با حضور معاون اول در حال برگزاری اســت.حوزه های تجاری، اقتصادی، انرژی و 
محیط زیست و دفاعی و امنیتی؛ مهمترین بخش های قرارداد همکاری ایران و روسیه بقایی 
در مورد امضای قرارداد همکاری بلند مدت ایران و روســیه در ۲۸ دی ماه، گفت: موافقت 
نامــه همکاری ایران و روســیه ابعاد مختلفی دارد. بخش مهمــی از آن حوزه های تجاری، 
اقتصادی، انرژی و محیط زیســت و مباحث مرتبط با مســائل دفاعی و امنیتی است. روند 
مذاکراتی مرتبط با این سند در دولت های مختلف ادامه پیدا کرده است و این سند به نوعی 
به روزرسانی موافقتنامه قبلی اســت. بنابراین سند جدید تکمیل کننده و به روزرسانی سند 
قبلی است. این سند از اوایل تابستان به تأیید دو کشور رسیده بود اما به دنبال زمانی برای 
امضای این دو سند بودیم و اکنون زمان آن مشخص شده است. ایران و روسیه طی دو سه 
دهه همکاری هایشــان را در همه حوزه ها گسترش داده اند. با توجه به مقتضیات زمانی نیاز 
به این داشــتیم که سند قبلی به روزرسانی شود. این سندی دوجانبه برای تقویت روابط دو 
کشــور است.اولین ســفر منطقه ای رئیس جمهور در اواخر دی ماه انجام می شودسخنگوی 
وزارت خارجه در مورد تهدیدات حمله به تأسیســات هســته ای ایران، گفت: از نگاه حقوق 
بین المللی تهدید کشــورها نقض فاحش حقوق بین الملل است و این موضوع به طور خاص 
تهدیدی علیه تأسیســات هسته ای و نقض قطعنامه ۵۳۳ است. قاعدتاً در شرایط منصفانه و 
عادی باید شورای امنیت به این موضوع ورود کند. بنظر می رسد دولتی که در نظر برخی از 
خود آمریکایی ها بعنوان یکی از فاســدترین دولت آمریکا لقب گرفته درصدد این است که 
روش های مخرب خود را برای دولت بعدی آمریکا دیکته کنند. جمهوری اســامی ایران و 
مردم ایران نشــان دادند کــه در دفاع از حاکمیت ملی و تمامیت ســرزمینی و عزت خود 
قاطعانه رفتار خواهد کرد.بقایی در مورد ســفر پزشکیان به تاجیکستان گفت: جزئیات سفر 

را دفتر رئیس جمهور اعام خواهد کرد. آنچه مشخص است، این سفر در اواخر دی ماه انجام 
می شود و طی دو روز انجام می شود. این اولین سفر منطقه ای رئیس جمهور است. بازگشایی 
یکی از مراکز فرهنگی در تاجیکســتان یکی از موضوعات دســتور کار است. این سفر مهم 
است.وی در مورد بازرســی هواپیمای ایرانی در لبنان، تصریح کرد: بسته دیپلماتیک تحت 
قواعد مشــخص حقوق بین المللی قرار دارد. سوءتفاهم ایجاد شده بعد از ورود سفارت لبنان 
حل شــد. کلیات را ســفیر ما در بیروت توضیح دادند و این موضوع ناشــی از برخی ســو 
تفاهمات نادرســت بوده است. دوســتان ما در بیروت و وزارت خارجه در تماس با مقامات 
لبنان موضوع را پیگیری کردند.سوریه باید بدون مداخله طرف های منطقه ای و یا بین المللی 
در مورد سرنوشت خود تصمیم بگیردسخنگوی وزارت خارجه درباره مشکات کامیون دارها 
که از سوی ترکیه ایجاد شده، بیان کرد: این موضوع سیاسی نیست و یک موضوع فنی است 
و عمدتاً بخش حمل و نقل و تأمین سوخت بعنوان نهادهای متولی به آن می پردازند. تاش 
ما و ترکیه این بوده که با توجه به اینکه موضوع ترابری برای هردو کشــور مهم اســت، این 
موضوع حل شود. طی روزهای گذشته موضوع پیگیری شده که هیئتی از طرف ما به ترکیه 
سفر می کنند.بقایی در مورد ارتباط گیری با سوریه پس از صحبت های جولانی، گفت: ما به 
انتخاب ســوری ها احترام می گذاریم. در عین حال نگرانی هایمان را مطرح کرده ایم. سوریه 
باید بدون مداخله طرف های منطقه ای و یا بین المللی در مورد سرنوشت خود تصمیم بگیرد. 
در جدیدترین موضع گیری ما وزیرخارجه مطلبی را منتشر کردند و توضیح دادند که به چه 
دلیل و دلایلی ما بر این باوریم که ثبات و آرامش و جلوگیری از هرج و مرج به نفع منطقه 
است.جزئیاتی از نخست وزیر عراق به تهران بقایی در مورد سفر تخت روانچی به هند گفت: 
این سفر برای شرکت در نشست های مشورتی انجام شد. ایشان با همتای خود و وزیرخارجه 
هند گفتگو کرد. خیلی از بحث هــا از جمله موضوعات تجاری و اقتصادی مورد گفتگو قرار 
گرفتــه و در رابطه با بندر چابهار، راه آهن چابهار و تســهیل صــدور روادید برای ایرانیان 
بحث هایی انجام شــده اســت.وی درباره سفر السودانی نخســت وزیر عراق به تهران گفت: 
جزئیات ســفر را دفتر ریاســت جمهوری اطاع رســانی می کند. این سفر به دعوت رئیس 
جمهور ایران صورت می گیرد. در چارچوب مراودات و رفت و آمدهای ایران و عراق اســت و 
در مورد مناســبات دوجانبه صحبت می شود. در مورد اجرای تفاهماتی که از قبل داشتیم و 
همچنین درباره تحولات منطقه گفتگوهایی خواهد شــد.ما برای مذاکره شرافتمندانه برای 
رفع تحریم ها و برنامه هســته ای آمادگی داریم ســخنگوی وزارت خارجه درباره سفر وزیر 
خارجه عمان به تهران و پیام برای ایران گفت: این ســفر متمرکز بر مباحث روابط دوجانبه 

و بحث درباره تحولات منطقه بود. رابطه ما با عمان رابطه ای ممتاز است.بقایی در مورد نظر 
مشورتی از دیوان دادگستری بین المللی درباره نقض تعهدات رژیم صهیونیستی تصریح کرد: 
بعد از لغو مجوز فعالیت آژانس امداد و کمک بشردوســتانه یا آنروا، موج اعتراضی در سطح 
بین المللی پدید آمد. درخواســت رأی برای این اســت که دیوان درباره نقض تعهدات رژیم 
اسرائیل نظر دهد. این درخواست رأی، محصول رأی مجمع عمومی بود که ایران هم به آن 
رأی مثبت داده بود.وی در مورد انجام مذاکرات مستقیم با آمریکا، گفت: ما هیچوقت از میز 
مذاکره فرار نکرده و قائل به گفتگو بودیم. آقای عراقچی هم اعام کردند که ما برای مذاکره 
شــرافتمندانه بــرای رفع تحریم ها و برنامه هســته ای آمادگی داریم. اینکه به چه شــکلی 
مذاکرات برگزار شــود تصمیم گیری خواهد شد.ســخنگوی وزارت خارجه در مورد انصراف 
ایران از اکســپو گفت: اینکه ما بخاطر قــرار گرفتن تابلوی ایران در کنار طرفی دیگر )رژیم 
صهیونیســتی( انصراف داده ایم صحیح نیست. ما بعنوان دســتگاه دیپلماسی باید تسهیل 
کنیم. متولیان موضوع تصمیم خواهند گرفت. این مســئله امــر عجیبی نبوده و تعدادی از 
کشــورهای دیگر هم انصراف داده اند.سفر چین اولین سفر دوجانبه وزیرخارجه به خارج از 
منطقه بودبقایی درمورد اقدام عربستان برای اعدام ایرانیان و خروج شرکت عربستانی، گفت: 
صرف اینکه تحولاتی همزمان واقع می شــود، نباید یک تحلیل سیاسی معناداری به آن داد. 
در رابطه با شــرکت عربستانی ارزی خارج نشــده و انتقال سهام از شرکتی به شرکت دیگر 
بوده اســت. در رابطه با بحث کنســولی و اعدام ایرانیان، بخش کنسولی ما بافاصله موضع 
گرفت. ســفیر عربستان به وزارت خارجه احضار شــد و کماکان موضوع در دست پیگیری 
است.بقایی در مورد دستاورد سفر عراقچی به چین گفت: سفر به چین مهم بود و اولین سفر 
دوجانبه وزیرخارجه به خارج از منطقه بود. این ســفر اهمیت روابط دو کشــور را نشــان 
می دهد. در این گفتگوها روند اجرایی شــدن موافقتنامه ایران و چین بررسی شد. این سفر 
بر مبنای همکاری جامع دو کشــور بود. مجموعه تفاهمات مشترک پس از سفر منتشر شد 
که مواضع مشترک دو وزیر بیان شده است. با توجه به نقش مهم چین، مشورت های خوبی 
در مورد منطقه انجام شد که حتماً برای نفع منطقه غرب آسیا و منافع دو کشور مفید است.

تأمین حقابه های ایران از رودخانه های مرزی، دســتورکار ثابت وزارت خارجه بقایی درباره 
ســد ایجاد شده توســط افغانســتان و حقابه ایران بیان کرد: وزارت خارجه موضوع تأمین 
حقابه هــای ایران از رودخانه های مرزی را به عنوان دســتورکار ثابت پیگیری کرده اســت. 
سابقه پیگیری به اوایل دهه ۱۳۹۰ برمی گردد و از همان زمان موضوع بررسی شده است و 
اعتراض های ما ثبت شــده اســت. این موضوعی است که مســتمر در دستورکار است. این 
مسئله روشنی است که آب هایی که به سمت ایران روان بوده حقوقی را برای همه طرف ها 
در دو سوی مرز ایجاد می کند.وی گفت: ما مستند به حقوق عرفی و اصل حسن همجواری 
انتظار داریم مقامات افغانســتان این را مدنظر داشــته باشند. سفارت ما در افغانستان فعال 
اســت و موضوع در دست پیگیری اســت.وی در مورد خدمات کنسولی به ایرانیان خارج از 
کشور، گفت: این موضوع یکی از وظایف و مسئولیت های اساسی وزارت خارجه است. همواره 
دغدغه ما بوده که خدمات کنسولی در اختیار ایرانیان خارج از کشور قرار گیرد. مواردی که 
شکایتی وجود داشته باشد بخش کنسولی ما مورد بررسی قرار می دهند.رژیم صهیونیستی 
از هر فرصتی برای نقض تعهد استفاده می کندبقایی در مورد نقض آتش بس در لبنان گفت: 
ســابقه رژیم اسرائیل نشــان می دهد که در عمل به تعهدات هیچگاه جدی نبودند و از هر 
فرصتی برای نقض تعهد اســتفاده کردند. دو کشــوری که بعنوان ضامن آتش بس معرفی 
شدند مسئولیت مستقیم دارند. جهات ذیربط در دولت لبنان و طرف هایی که در این فرایند 
دخیل بودند باید پیگیر باشــند.وی در مورد از سرگیری روابط ایران با بحرین و مصر افزود: 
رویکرد جمهوری اســامی ایران برای گسترش روابط با همسایگان، همه کشورهای منطقه 
را در بر می گیرد. روندی که آغاز شــده به صورت پیوســته ادامه دارد؛ اینکه با چه جزئیاتی 
در حال پیگیری اســت باید بگویــم موضوع در حال پیگیری اســت و امیدواریم به نتیجه 
مطلوب برسد.دستگیری اتباع ایران در کشورهای دیگر که به دستور آمریکا انجام می شود، 
نوعی گروگانگیری استســخنگوی وزارت خارجه در مورد گفتگوهای ایران و ســه کشــور 
اروپایی گفت: این گفتگو ادامه گفتگوهای قبلی با ســه کشــورهای اروپایی است. درمورد 
موضوعات هســته ای و رفع تحریم ها بحث خواهد شد.بقایی درباره موافقنامه ایران و روسیه 
و ساخت نیروگاه سیریک، گفت: این موافقتنامه بحث های گوناگونی را در بر می گیرد. یکی 
از موضوعاتی که برای ما مهم اســت و یکی از پیشنهادات راجع به گسترش زیرساخت های 
ما در حوزه های برق است.وی درباره بازداشت شهروندان ایرانی در ایتالیا و آمریکا گفت: در 
مورد دستگیری اتباع ایران در کشورهای دیگر که به دستور آمریکا انجام می شود، ما این را 
نوعی گروگانگیری می دانیم. اصل اتهام آنان بی پایه و اساس است. اینکه یک پوشش قضائی 
درست کنند، ضد حقوق بشری است. مطالبه ما از کشورها این بوده که روابط با ایران تحت 
تأثیر درخواســت های طرف ثالث قرار بگیرد. ما از همان ابتدا پیگیر موضوع بودیم. امکانات 

کنسولی برای شهروند ایرانی در ایتالیا فراهم شده است.

وزیــر نیرو با اشــاره به ناترازی هــا در تامین انرژی 
گفت: از مردم به خاطر اینکه ناترازی ها ایجاد شــده 
اســت، عذرخواهی می کنم.به گزارش ایسنا، عباس 
علی آبادی وزیر نیرو ظهر امروز یکشــنبه در جلسه 
کمیسیون انرژی مجلس که با حضور رئیس مجلس 
شورای اسامی و همچنین وزیر نفت برگزار شد، با 
بیان اینکه »از مردم به خاطر اینکه ناترازی ها ایجاد 
شــده اســت، عذرخواهی می کنم و این موضوع از 
واقعیت هایی است که وجود دارد«، عنوان کرد: طی 
۴ ماهی که مسئولیت را بر عهده گرفتم برنامه های 
مفصلی را داشته ام اما خواهشی که از رئیس مجلس 
دارم این اســت که از حجم جلساتی که در مجلس 
برگزار می شود کاهش یابد چرا که من همراه با وزیر 
نفت تاکنون بیشتر از ۲۰ جلسه به مجلس آمده ایم و 
وقت خیلی زیادی از ما در این خصوص گرفته شده 
اســت و فرصت نمی کنیم که برای حل مسئله در 

وزارتخانه وقت اختصاص دهیم.وی افزود: از طرف دیگر نیز جلساتی در دولت داریم که من در 
این خصوص از آقای رئیس جمهور درخواست کرده ام که کمک کنند تا وزرا برای پرداختن به 
مسائل وقت داشته باشند. خواهش من از رئیس مجلس این است که موضوع برگزاری جلسات 
در مجلــس را مورد توجه قرار دهد. وزیر نیرو با تاکید بر اینکه در حال آماده کردن خود برای 
تابستان سخت هستیم، گفت: در تابستان سال جاری بیش از ۲۰ هزار مگاوات ناترازی در برق 
داشتیم که پیش بینی می شود این ناترازی در سال آینده به ۲۵ هزار مگاوات برسد؛ خدا کند 
که این اتفاق نیفتد. باید اجازه داد که وزارت نیرو خود را آماده ناترازی برق در تابســتان گرم 
آینده بکند چراکه ســرمای زمستان با پوشــیدن لباس گرم سپری می شود اما عبور از شرایط 
تابستان به این سادگی نیست و من خواهش می کنم همانطور که مجلس تاکنون کمک کرده 
اســت، این کمک را ادامه دهد و اجازه دهد که ما به حل مســئله تابســتان که نگرانی بزرگ 
اســت، تمرکز کنیم.علی آبادی عنوان کرد: واقعیت این اســت که ناترازی انرژی وجود دارد و 
گاز به مقدار کافی در زمســتان نیست و وزارت نفت نیز نمی تواند ظرف دو ماه این موضوع را 
جبران کند و این امکان پذیر نیســت؛ ما در حال مشاهده تاش دوستان وزارت نفت هستیم و 
می بینیم که تاش می کنند که این کار انجام شود.وی تصریح کرد: تنوع بخشی به تولید انرژی 

حتمــاً در برنامه های ما وجود دارد اما تحقق آن 
نیازمند زمان اســت؛ گرچه در حال حاضر شاهد 
تنوع در انرژی هســتیم و برای تولید برق از گاز، 
گازوئیل، مازوت، نیروگاه های تجدید پذیر نیروگاه 
اتمی و نیروگاه آبی اســتفاده می کنیم و الان نیز 
برنامه خیلی بزرگی برای موضوع ناترازی انرژی 
در حــوزه انرژی تجدید پذیر داریــم و در حال 
آماده شدن برای ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدید 
پذیر هســتیم. چند ماه گذشته فقط ۳۰۰ هزار 
مگاوات به ظرفیت تولیــد برق اضافه کرده ایم و 
عهد می بندم با مجلس که تا پایان ســال حدود 
۵۰۰ هــزار مگاوات نیز اضافه خواهد شــد. وزیر 
نیرو با تاکید بر اینکه برای ســال آینده در حال 
آماده کردن خود برای تحولی بزرگ هســتیم و 
در حال حاضر نزدیک به ۲۰۰۰ مگاوات قرارداد 
امضا شــده داریم، گفت: ما برای تابســتان ۱۴ 
پروژه کوتاه مــدت تعریف کرده ایم که تکمیل واحدهای ناتمــام، تعمیرات به ویژه واحدهای 
مازوت سوز، ارتقای واحدها، رفع محدودیت های شــبکه، افزایش ظرفیت نیروگاه های تجدید 
پذیر، جلوگیری از قاچاق برق، جمع آوری انشعابات غیر مجاز، از جمله آنهاست. علی آبادی با 
بیان اینکه »در تابســتان ۳۵ هزار مگاوات بیشتر از زمستان در کشور برق مصرف می شود که 
معادل برق دو کشــور است«، اظهار کرد: همه امید من بر این است که بتوانیم با اجرای طرح 
کنترل های هوشمند و اعمال محدودیت روی بار بتوانیم مصرف برق را کاهش دهیم و به ۲۵ 
هزار مگاوات برسانیم؛ اگر این موفقیت بدست بیاید ما می توانیم تابستان را پشت سر بگذاریم، 
اما این موضوع نیازمند بسیج همگانی است. وی همچنین گفت: ما برنامه های مفصلی در حوزه 
نیروگاه های اتمی داریم و در این زمینه ۲۰۰۰ مگاوات در دســت احداث اســت. همچنین در 
حوزه نیروگاه های تجدید پذیر بین ۳۰ تا ۵۰ هزار مگاوات در دســت احداث داریم. وزیر نیرو 
در پایان با تاکید بر اینکه امروز نیروگاه های تولید برق کشــور آمادگی تولید برق به اندازه نیاز 
افغانستان، ایران و عراق را دارند اظهار کرد: مشکلی در تولید برق وجود ندارد، اما باید تاشی 
کنیم تا بتوانیم سوخت نیروگاه ها را تامین نماییم. باید به ما کمک شود تا ما از زمستان رد شویم 

و اجازه داده شود تا خودمان را آماده تابستان کنیم.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت: استیضاح وزرای کار و نفت در سامانه مجلس ثبت و استیضاح وزیر اقتصاد به هیئت رئیسه مجلس ارجاع 
شده است.به گزارش خبرگزاری مهر، »عباس گودرزی« سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی اعام کرد: استیضاح وزرای کار و نفت با 
بیش از ۲۰ امضا در سامانه مجلس ثبت است و امضاها در حال افزایش است.وی با اشاره به اینکه استیضاح وزیر کار در همان ساعت اول به بیش 
از ۲۰ امضا توسط نمایندگان رسید، گفت: امضاءکنندگان استیضاح وزیر کار، دلایل استیضاح را غیرسیاسی دانسته و می گویند علت استیضاح 
صرفاً ناکارآمدی است.ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی ادامه داد: همچنین استیضاح وزیر اقتصاد با بیش از ۷۰ امضا به هیئت 
رئیســه مجلس ارجاع شده است.گودرزی درباره روند بررسی استیضاح در مجلس، بیان کرد: طرح هر استیضاح پس از ارجاع به هیئت رئیسه، 
توسط هیئت رئیسه اعام وصول و به کمیسیون ذیربط ارجاع می گردد. پس از ارسال استیضاح به کمیسیون توسط هیئت رئیسه، کمیسیون ظرف یک هفته با دعوت کتبی و اطاع رسانی 
به وزیر و نمایندگان اســتیضاح کننده، تشــکیل جلسه می دهد.وی توضیح داد: چنانچه پس از بررسی در کمیسیون حداقل ده امضا باقی بماند، موضوع به هیئت رئیسه ارجاع می شود و 
هیئت رئیسه آن را در اولین جلسه صحن مجلس مطرح می نماید. پس از آن وزیر ده روز فرصت دارد تا در جلسه صحن مجلس شورای اسامی جهت پاسخ و رأی اعتماد حاضر شود. در 

این مرحله دیگر کاهش امضاها تأثیری در روند رسیدگی ندارد.

دفتر نخست وزیر عراق اعام کرد که السودانی چهارشنبه هفته جاری به تهران سفر می کند.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از پایگاه اطاع رسانی نخست وزیری عراق، دفتر نخست وزیری عراق در بیانیه ای اعام کرد که محمد 
شیاع السودانی نخست وزیر عراق روز چهارشنبه هفته جاری برابر با هشتم ژانویه ۲۰۲۵ به جمهوری اسامی ایران 
ســفر می کند.در این بیانیه آمده است: در جریان سفر درباره روابط دوجانبه و راههای تقویت آن رایزنی خواهد 
شد. این پس از سفر ماه سپتامبر گذشته مسعود پزشکیان به بغداد و پس از تحولاتی است که منطقه شاهد آن 
اســت.پیش از این، اسماعیل بقائی سخنگوی وزارت امور خارجه در گفتگو با خبرنگاران اعام کرده بود که قرار 
است محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق اواخر هفته برای دیدار و گفتگو با مقام های ارشد جمهوری اسامی 
ایران به تهران سفر کند.به گفته بقائی این سفر در راستای رایزنی های مستمر دو کشور برای گسترش مناسبات 

دوجانبه و مشورت در مورد تحولات منطقه می باشد.

نخست وزیر عراق چهارشنبه هفته جاری به ثبت طرح استیضاح ۳ وزیر در مجلس
ایران می آید

وزیر نیرو: از مردم عذرخواهی می کنمدر جلسه کمیسیون انرژی مجلس
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گزیده خبرگزیده خبر آغاز عرضه ارز پتروشی ها در بازار

پتروشیمیهاورقدلاررابرمیگردانند؟

یک گام دیگر برای تحقق نظام پرداخت رســمی ارز، ورود شرکت های پتروشیمی به 
بازار ارز تجاری است که از امروز )دوشنبه( عملیاتی می شود و قرار است ماهانه ۹۰۰ 
میلیون دلار به بازار ارز تزریق کنند؛ لذا باتوجه به حضور شــرکت های پتروشیمی به 
عنوان بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز در کشــور، باید منتظر افزایش حجم معاملات در 
بازار ارز تجاری باشــیم که موجب ایجاد تعادل در بازار خواهد شــد.به گزارش ایسنا، 
عرضه ارز حاصل از صادرات پتروشــیمی ها )به عنوان بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز 
در کشــور( در ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران که قرار بود از اول بهمن امسال 
عملیاتی شــود، با تصمیم جدید بانک مرکزی و پس از جلســه هماهنگی میان بانک 
مرکزی و شــرکت های پتروشیمی، از امروز آغاز می شــود.اثر عرضه ارز پتروشیمی ها 
در ســامانه ارز تجاری روز گذشته دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی اعلام 
کرد که صادرات ۹ ماهه امســال پتروشیمی ها حدود ۱۰ میلیارد دلار بوده که هشت 
میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار از این میزان در ســامانه نیما عرضه شــده و مابقی برای 
نیازهای خود صنعت مورد اســتفاده قرار گرفته است. با این حال، صنعت پتروشیمی 
ماهانــه حدود ۹۰۰ میلیون دلار در بــازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران عرضه خواهد 
کرد.به گفته ابهری، صنعت پتروشــیمی رتبه نخســت رفع تعهد ارزی را در بین همه 
صنایع در اختیار دارد. با عرضه ارز پتروشــیمی ها در سامانه ارز تجاری مرکز مبادله، 

درآمد پتروشــیمی ها افزایش می یابد و گردش مالی بیشتری خواهند داشت.تحولات 
در نظام ارزی کشــوربا آغاز به کار دولت چهاردهم، عــزم وزارت اقتصاد و به تبع آن 
بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار پولی، برای ایجاد برخی اصلاحات در نظام ارزی 
و مقررات گــذاری در این حوزه بیش از پیش نمایان شــد. البته از ســال ۱۴۰۱ روند 
ایجــاد تغییرات در نظام ارزی کشــور و نظام مند کردن آن با ایجاد مرکز مبادله ایران 
به عنوان یک مرجع مبادلات ارزی در کشــور و همچنین، ایجاد شفافیت اطلاعاتی و 
داده ای در مبادلات تجاری کشــور، آغاز شد. با این حال، در ماه های اخیر روند اعمال 
اصلاحات اقتصادی در نظام ارزی کشــور، سرعت بیشتری به خود گرفت.بانک مرکزی 
در آبان امســال با هدف تسهیل در فرایند تامین ارز، طی دستورالعملی اعلام کرد که 
از سوم آذر ماه، معاملات بازار ارز تجاری در بستر مرکز مبادله ارز و طلای ایران آغاز 
می شود و یک ماه پس از تاریخ ابلاغ این بخشنامه، عملیات آن لازم الاجرا خواهد بود.

براساس این بخشــنامه، تمامی صادرکنندگانی که از سامانه نیما برای عرضه ارز خود 
اســتفاده نمی کنند، مکلف هســتند ارز حاصل از صادرات خود را در سامانه معاملات 
بــازار ارز تجــاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ارائه دهند. با این حال، ســامانه ارز 
تجاری با هدف ایجاد یک بازار ارز توافقی و مرجع در ۲۶ آذرماه سال جاری به صورت 
رســمی و الزامی کار خود را آغاز کرد.نیاز به ایجاد و احیا یک نظام پرداخت رســمی 

ارز در کشــور مهمترین عامل ایجاد اصلاحات اخیر در نظام ارزی بود. بی شــک، در 
صورت نبود نظام پرداخت رسمی ارز، مشخص نیست که صادرکنندگان خرد در قبال 
رفع تعهدات ارزی، ارز خود را به کدام گروه ها ارائه می دهند. برای مثال مشخص نبود 
که این ارز به کســی که قصد ســرمایه گذاری و خرید خانه در خارج کشور را دارد، به 
کســی که واردکننده کالای قاچاق به کشور اســت یا به کسی که تولیدکننده است و 
برای واردات مواد اولیه تولیدی خود نیازمند ارز است، تعلق گرفته است.علاوه بر این، 
در ســمت تقاضای ارز مشــخص نبود که متقاضی، ارز مورد نیاز خود را از چه کسی 
خریداری کرده اســت. برای مثال مشخص نیســت که مالک ارز، قاچاقچی سوخت به 
خارج از کشــور اســت یا از افراد دیگری خریداری شده است.پیش از این، برای ایجاد 
یک بازار شــفاف و رســمی که به عنوان یک نهاد مرجع در مبادلات ارزی و تجاری 
کشــور عمل کند، بانک مرکزی و سیاســت گذار پولی و ارزی در کشــور، ابزار لازم را 
در اختیار نداشــت، امروز مشخص شــده که ایجاد مرکز مبادله از سوی بانک مرکزی 
در ســال ۱۴۰۱ با هدف ابزار ســازی برای بانک مرکزی صورت گرفت.از سوی دیگر، 
به گفته بسیاری از کارشناســان و مقامات اقتصادی کشور، موضوعات مربوط به چند 
نرخــی بودن ارز و تعدد نرخ های ارز، زمینه و بســتر توزیع رانت ارزی را فراهم کرد. 
رانتــی که وزیر امــور اقتصادی و دارایی چندین بار بر آن تاکید داشــت و این رابطه 
گفت که در ســال ۱۴۰۲ به علت تعدد نرخ ارز، یک هزار و ۷۰۰ همت رانت ارزی در 
کشور توزیع شــده است.گذشته از موارد مطرح شده، از امروز شرکت های پتروشیمی 
ارز خــود را در ســامانه ارز تجاری عرضه خواهند کرد. در این ســامانه که به صورت 
توافقی و البته با دامن نوســان پنج درصدی نســبت به میانگین موزون کشــف نرخ 
روز معاملاتــی قبل صــورت می گرد، زمینه نرخ گذاری دســتوری ارز تا حد ممکن از 
میان برداشــته خواهد شد.بنابرین، با حضور شــرکت های حوزه پتروشیمی به عنوان 
بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز در کشــور، باید منتظر حجم معاملات بیشتر از میزان 
و حجم معاملات فعلی در بازار ارز تجاری باشــیم که موجب ایجاد تعادل در بازار ارز 
خواهد شــد و متعاقب آن بازار ارز تجاری در جهت تبدیل شــدن به یک بازار مرجع 
ارزی در کشور حرکت کند.آخرین نرخ های ارز توافقی نیمایی گفتنی است؛ امروز )۱۷ 
دی ماه ۱۴۰۳(، در معاملات توافقی ارز در ســامانه نیما حواله دلار با نرخ ۶۶ هزار و 
۱۷۲ تومان، مبادله شــد. همچنین حواله یورو با نــرخ ۶۸ هزار و ۲۱۵ تومان، حواله 
درهــم بــا نرخ ۱۸ هزار و ۱۸ تومان، حواله یووان با نــرخ ۹ هزار و ۴۰ تومان و دینار 
عراق با پنج هزار و ۵۰ تومان معامله شــد.همچنین امروز در ســامانه نیما، اسکناس 
دلار بــا نــرخ ۶۸ هزار و ۲۵ تومان، یورو با ۷۰ هزار و ۱۲۵ تومان، درهم با ۱۸ هزار و 
۵۲۳ تومان، یووان با ۹۲۹۳ تومان و دینار عراق با ۵۱۹۱ تومان معامله شــد.میانگین 
موزون نرخ ارز بر اســاس معاملات یک ماهه اخیر و نــرخ موزون امروز )۱۷ دی ماه 
۱۴۰۳( نیز برای دلار به ۵۷ هزار و ۱۴۰ تومان، برای یورو به ۵۹ هزار و ۹۰۴ تومان، 
برای درهم به ۱۵ هزار و ۵۵۹ تومان، برای یووان به ۷۸۰۶ تومان و برای درهم عراق 

به ۴۳۶۰ تومان رسید.

عرضه آفت کش های گیاهی مبتنی بر 
نانو کپسول ها برای کنترل آفات

فناوران یکی از شرکت های دانش بنیان با استفاده از گیاهان دارویی، آفت کش هایی مبتنی بر نانو 
کپسوله را به تولید رساندند که یکی از مزایای مهم آن باقی نماندن سموم در محصولات کشاورزی 
است.به گزارش ایسنا، مریم نگهبان، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه از ۲۰ سال 
قبل ما بر روی تولید انواع آفت کش های گیاهی تحقیق کردیم، گفت: ما در تولید آفت کش ها، از 

سم استفاده نمی کنیم و توانستیم با استفاده از فناوری های نوین محصولات جدید تولید کنیم.
وی با اشاره به پتانسیل ایران برای تولید گیاهان دارویی، اظهار کرد: ما با استفاده از فناوری های 
نوین توانســتیم از این مواد طبیعی در تولید آفت کش اســتفاده کنیم که هم آفت ها را از بین 
می برند و هم برای سلامت مصرف کننده خطری ندارند. یکی از ویژگی های جالب این آفت کش ها 

دوام بالای آنها است، به طوری که در انبارداری طولانی مدت، این آفت کش ها خراب نمی شوند.
نگهبان ادامه داد: در خارج از کشــور، شرکت های بزرگی روی این نوع آفت کش های گیاهی کار 
می کننــد و محصولات گران قیمتی را نیز تولید کرده و به بازار عرضه می کنند.به نقل از ســتاد 
نانو، مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان، باقی نماندن ســم در محصولات کشاورزی را از مزایای 
این آفت کش  گیاهی دانســت و یادآور شد: فرمولاسیون این آفت کش های گیاهی مبتنی بر نانو 
و میکروکپسول ســازی اســت که این فناوری برای تولید انواع آفت کش های سالم و عاری از سم 
شیمیایی قابل استفاده است.این شــرکت تولید فرمولاسیون آفت کش های پلیمری نانوکپسوله 
برای آفات بهداشــتی، تولید پودر و قرص های تدخینی برای محصولات انباری جایگزین متیل 
بروماید و فسفین، کپسوله کردن قارچ های بیمارگر حشرات )بیو آفت کش ها(، کپسوله کردن انواع 
باکتری ها، تولید داروی گیاهی کنترل کنه واروآ انگل زنبور عسل و تولید داروهای ضدعفونی کننده 

ضدانگل های خارجی دام، طیور و پرندگان را در کارنامه خود دارد.

تخصیص ۳۰۰ مگاوات ظرفیت 
صادرات برق برای بخش خصوصی

اواخر سال گذشته با ابلاغ مصوبه وزارت نیرو مبنی بر صادرات برق تجدیدپذیر، امکان تخصیص 
بخشــی از ظرفیت مبادی صادراتی به نیروگاه های تجدیدپذیر فراهم شد و آنطور که اعلام شده 
۳۰۰ مگاوات ظرفیت خطوط صادراتی برای این موضوع درنظر گرفته شده است.به گزارش ایسنا، 
بر اساس آخرین آمار ارائه شده سهم انواع نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور بدین شرح است که 
۴۹ درصد خورشــیدی، ۲۷ درصد بادی، ۱۵ درصد نیروگاه های انشــعابی و ۷ درصد برق آبی ها 
هســتند و  از ۸۸ صنعت دارای پروانه احداث نیروگاه تجدیدپذیر با ظرفیت ۳۷۵۵ مگاوات، تنها 
۶ نیروگاه با ظرفیت ۴۴ مگاوات به بهره برداری رســیده اند.این در حالی اســت که برق تولیدی 
از نیروگاه هــای زیر ۲۰ کیلووات با نرخ ۲۵ هزار ریال خریداری می شــود. همچنین عرضه برق 
تجدیدپذیر در بورس ســبز انرژی با ظرفیت ۴۶۰ مگاوات، تاکنون ارزش معاملاتی حدود ۲۷۰۰ 
میلیارد تومان داشته اســت.با وجود پتانسیل بالای ایران برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر، از 
جمله تابش آفتاب و باد مناسب، سرمایه گذاری پایین و عدم بهره برداری کامل از ظرفیت ها، موانع 
اصلی پیش روی صادرات برق تجدیدپذیر هستند. به گفته مسئولان، تسهیل فرایند اخذ مجوزها 
و تخصیص زمین در شــهرک های صنعتی از جمله اقداماتی اســت که می تواند شرایط را برای 
سرمایه گذاران جذاب تر کند.طرزطلب - معاون وزیر نیرو، در پاسخ به پرسش  ایسنا درباره صادرات 
برق تولیدی از تجدیدپذیرها اعلام کرد: بخش خصوصی می تواند ۱۰ درصد از برق تولیدی خود 
را در زمان های غیرپیک صادر کند. با این حال، وی تأکید کرد که تاکنون درخواست جدی برای 
این امر ارائه نشده است.به گفته وی شرکت توانیر ۳۰۰ مگاوات ظرفیت خطوط صادراتی را برای 
تجدیدپذیرها اختصاص داده و در صورت تمایل سرمایه گذاران، این امکان فراهم خواهد شد. دولت 
عزم خود را جزم کرده تا با توسعه تجدیدپذیرها، ناترازی انرژی را کاهش دهد. اولویت اصلی، جلب 
مشارکت بخش خصوصی و تأمین تجهیزات از تولیدکنندگان داخلی است. اما اگر این مسیر ناکام 
بماند، دولت از راه های جایگزین برای حل مشــکلات بهره خواهد گرفت.محمدجعفر قائم پناه - 
معاون اجرایی رئیس جمهور نیز توسعه تجدیدپذیرها را راهی برای دور زدن ناترازی برق دانست 
و اعــلام کرد که دولت برق تولیدی از انرژی های تجدیدپذیر را به قیمت خیلی خوب خریداری 
خواهد کرد. زودبازده ترین برق تولیدی انرژی های تجدیدپذیر اســت، به دلیل مصرف زیاد برق، 
تولید گاز با مشــکل روبه رو می شود و از طرف دیگر سوخت های فسیلی آلودگی ایجاد می کنند. 
بر این اساس استفاده از انرژی های تجدیدپذیر برای ما از اهمیت بیشتری برخوردار است.با توجه 
به نیاز روزافزون صنایع به برق تجدیدپذیر، قوانین جدیدی مانند الزام تأمین بخشی از برق مورد 
نیاز صنایع بزرگ از انرژی های پاک و پروژه های حمایتی برای توسعه نیروگاه های کوچک، گامی 
در جهت پیشــبرد اهداف صادراتی و تأمین انرژی پایدار محسوب می شود. اما تحقق این اهداف 

مستلزم جدیت در سیاست گذاری و مشارکت بیشتر بخش خصوصی است.

وارد شدن ۸۰ درصد استارت آپ ها 
به دره مرگ

معاون توســعه نــوآوری ناحیه نوآوری پردیــس با بیان اینکه ۸۰ درصد از شــرکت های 
استارت آپی که فعالیت خود را آغاز می کنند، شکست می خوردند، گفت: رویداد اینوتکس با 
شعار »همه بازیگران اکوسیستم نوآوری زیر یک سقف« تلاش دارد تا ریسک فعالیت این 
شرکت ها را کاهش دهد.به گزارش ایسنا، مجتبی جباری پور در نشست خبری امروز که در 
محل کارخانه نوآوری »های وی« برگزار شد، با بیان اینکه دنیا در بعد اقتصادی، در عصر 
اقتصاد دانش بنیان قرار دارد، افزود: از این رو کشــورهای دنیا در توسعه اقتصاد دانش بنیان 
خــود با یکدیگر به رقابت می پردازند و در این راســتا اقدام به توســعه زیر ســاخت های 
اکوسیستم نوآوری خود کرده اند.وی با بیان اینکه برخی از کشورها در این زمینه برنامه های 
مختلفی را تدوین کرده اند، اظهار کرد: در غرب آســیا و خاورمیانه کشورها تلاش می کنند 
یا به صورت مســتقیم و یا با مشــارکت با سایر کشورها اکوسیستم نوآوری و فناوری خود 
را تقویت کنند و در این رقابت تلاش می کنند تا نقش آفرینی بیشــتری در توسعه اقتصاد 
دانش بنیان داشــته باشند.جباری پور برگزاری رویدادهای اســتارت اپی را از دیگر اقدامات 
کشــورها دانســت و یادآور شد: این رویدادها در راستای جذب ســرمایه، نیروی انسانی و 
نخبگان است و در این راستا ایران نیز با تدوین اسناد بالادستی در خصوص توسعه فناوری، 
بر تقویت اکوسیستم نوآوری متمرکز شده است و در کنار برنامه محتوایی برای عقب نماندن 
از توسعه فناوری، بسترهایی را برای نمایش توانمندی های فناورانه ایجاد کرده است.معاون 
توسعه نوآوری ناحیه نوآوری پردیس برگزاری رویداد اینوتکس را یکی از برنامه های کشور 
برای تقویت اکوسیستم نوآوری کشور عنوان کرد و گفت: اکنون اینوتکس که با محوریت 
پارک فناوری پردیس برگزار می شود و به دوره چهاردهم وارد شده، تبدیل به رویدادی برای 
ارتقای کیفیت محصولات دانش بنیان شده است.وی شعار محوری رویداد اینوتکس را جمع 
کردن همه بازیگران اکوسیستم نوآوری زیر یک سقف عنوان کرد و افزود: برای این منظور 
برای برگزاری این رویداد چندین هدف در نظر گرفته شده که یکی از آنها ایجاد پلتفرمی 
برای جمع کردن همه بازیگران این اکوسیستم است. توسعه مشارکت بازیگران اکوسیستم 
نوآوری و جذب ســرمایه های مالی و نیروی انســانی از دیگر اهداف برگزاری اینوتکس به 
شــمار می رود.وی شبکه سازی و بومی ســازی فناوری را از دیگر اهداف برگزاری اینوتکس 
ذکر کرد.جباری پور با اشــاره به شانس موفقیت استارت آپ ها در اکوسیستم های نوآوری و 
فناوری دنیا، گفت: ۸۰ درصد از شرکت های استارت آپی که فعالیت خود را آغاز می کنند، 
شکســت می خوردند که اصطلاحا گفته می شود که ۸۰ درصد شرکت ها به دره مرگ وارد 
می شــوند و یکی از اقدامات دولت ها در این زمینه کاهش این ریسک است.وی اضافه کرد: 
هنر ما این است که ظرفیتی را ایجاد کنیم تا شرکت ها بعد از شکست به فعالیت خود ادامه 
دهند و آمارهای جهانی نیز نشان می دهد که خیلی از شرکت های موفق، در اولین تجربه 
خود موفق نبوده اند.معاون توســعه نوآوری ناحیه نوآوری پردیس خاطر نشان کرد: پلتفرم 
اینوتکس، پلتفرمی برای این منظور است، ولی ما تضمین نمی کنیم که سرمایه گذارانی که 
در اینوتکس با شرکت ها وارد مذاکره می شوند، قطعا سرمایه گذاری کنند، ولی اینوتکس به 

دنبال ایجاد این ظرفیت ها است.

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اظهار کرد: در ۷ استان سیب زمینی به 
اندازه کافی ذخیره شــده و با عرضه این ذخایر، بازار به تعادل می رســد.به گزارش ایسنا، 
ســیب زمینی از جمله کالای اساسی پرمصرفی اســت که مدتی درگیر رشد قیمت بود. 
طی دو هفته گذشــته افزایش قیمت سیب زمینی خبرســاز شد و بسیاری معتقد بودند 
که برای بهبود شــرایط، وزارت جهاد کشاورزی باید صادرات را متوقف کند تا قیمت در 
بازار داخلی متعادل شود. در همان بازه زمانی طی گفت وگویی که ایسنا با غلامرضا نوری 
قزلجه- وزیر جهاد کشــاورزی -داشت مطرح شــد: ما طبق قانون نمی توانیم صادرات را 
متوقــف کنیم، قانون ما را منع کرده که به دلیل تنظیم بــازار صادرات را متوقف کنیم، 
این موارد باید یک ســال گذشته برنامه ریزی می شد، اما برای سال بعد برنامه ریزی شده 
که مشــکلات این چنینی نخواهیم داشــت.اکبر فتحی - معاون برنامه ریزی و اقتصادی 
وزارت جهاد کشــاورزی - نیز در همان زمان درباره دلیل افزایش قیمت این محصول با 
تاکید بر اینکه شرایط هیچ ارتباطی با صادرات ندارد، گفت: طی سالیان مختلف در تولید 
محصولات ســبزیجات و صیفی جات به لحاظ شرایط اقلیمی که کشور دارد، در برخی از 
ماه ها با کمبود تولید مواجه می شــویم و این یک مســئله طبیعی است چرا که در فضای 
آزاد تولید می شــود و استان های جنوبی هم در یک حدی ظرفیت تولید دارند.  با لحاظ 
میزان صادرات ماهانه ۳۵ تا ۴۰ هزار تنی ســیب زمینی، میزان ذخایر ســیب زمینی ما 

در انبارهای ســرد و سردخانه های سطح کشــور به اندازه و حتی مازاد بر نیاز مصرف 
داخلی اســت. شــرایط فعلی به کمبود موجودی ربطی ندارد، بلکه به دلیل نگهداری 
آن هــا در انبارها و هزینه انبارداری اســت که این هزینه به قیمت تمام شــده اضافه 
می شــود.حال پس از گذشــته دو هفته از آن شــرایط و افزایش قیمت،  محمدرضا 
طلایی -مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران- بــا تاکید بر اینکه در ۷ 
اســتان سیب زمینی به اندازه کافی ذخیره شده و با عرضه این ذخایر، بازار به تعادل 
می رســد، درباره شرایط فعلی سیب زمینی در بازار اظهار کرد: سیب زمینی با کیفیت 
مناســب و به قیمت ۲۱ هزار تومان از درب ســازمان میادین تحویل غرفه داران داده 
می شــود. سازمان میادین روزانه بر اســاس قیمتی که اعلام می شود به قمیت حدود 
۲۷ هــزار تومان به مصــرف گنندگان عرضه می کند. با توجه به ذخایر بســیار خوبی 
که ســازمان تعاون روستایی از ماه های گذشته پیش بینی کرده و ذخیره سازی شده، 
هیــچ محدودیتی برای عرضــه نداریم و هر جا که بحث افزاش قیمت ســیب زمینی 
مطرح شــود باید ۴۸ ســاعت قبل به ما اعلام کنند و در این صورت ما آمادگی حمل 
و انتقــال بیش از ۲۰۰ تن به صورت روزانه را داریم تا بازار معتدل شــود.بر اســاس 
نرخنامه  قیمت میوه و ســبزیجات در میادین میوه و تره بار قیمت امروز سیب زمینی 

۲۲ تا ۳۰ هزار تومان است.

مدیر واردات خودرو وزارت صمت اعلام کرد

مهلت تعریف حساب وکالتی برای 
خودروهای وارداتی و ثبت نام  آن ها 

تمدید شد
در حالیکه طبق اعلام اولیه مهلت تعریف حســاب وکالتی بــرای خودروهای وارداتی تا 
امروز )دوشــنبه( در نظر گرفته شــده بود، مدیر واردات خودرو وزارت صمت اعلام کرد 
کــه مهلت حســاب وکالتی تا روز پنجشــنبه )۲۰ دی ماه( و ثبت نــام خودرویی تا روز 
شــنبه )۲۲ دی ماه( تمدید شده اســت.به گزارش ایسنا، مهلت حساب وکالتی برای دور 
تــازه فروش خودروهای وارداتی از روز سه شــنبه ) ۱۱ دی ماه( فراهم شــد؛ این مهلت 

جهــت وکالتی کردن حســاب به نام 
وارداتی و مســدود کردن  خودروهای 
وجه مورد نظر در این حساب به مدت 
یک هفته و تا امروز )دوشــنبه ۱۷ دی 
ماه( در نظر گرفته شــده بود.باتوجه به 
اینکه مقرر بود از روز شــنبه )۱۵ دی 
مــاه( ثبت نام خودرویــی برای ۸۰۰۰ 
خودروی چانگان که در این دوره قرار 

است عرضه شود، آغاز شود؛ اما با توجه به تاخیر پیش آمده در آغاز فرآیند ثبت نام و عدم 
اطلاع رســانی ثبت نام  تا این لحظه، طبق اعــلام مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت، 
مهلت وکالتی کردن حساب و ثبت نام  خودرویی تمدید شده است.  مهدی ضیغمی ضمن 
اعــلام خبر تمدید این فرآینــد، اظهار کرد: مهلت تعریف حســاب وکالتی و واریز ۵۰۰ 
میلیون تومان، تا روز پنجشــنبه )۲۰ دی ماه( تمدید شده است. مهلت ثبت نام خودرویی 

نیز تا روز شنبه )۲۲ دی ماه( ادامه خواهد داشت.

دولت بایدن قصد دارد تحریم های بیشتری را علیه روسیه بر سر جنگ در اوکراین، اعمال کند و در این راستا، نفتکش های حامل نفت خام روسیه 
را هدف خواهد گرفت تا به درآمد نفتی مسکو ضربه بزند.به گزارش ایسنا، دولت جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در آستانه تحویل قدرت به دونالد 
ترامپ که مدام از هزینه های حمایت آمریکا از اوکراین شــکایت دارد، قصد دارد حمایت از اوکراین را مضاعف کند. هنوز معلوم نیســت ترامپ چه 
رویکردی در قبال تحریم ها علیه روسیه خواهد داشت.به گفته منابع آگاه، دولت بایدن، سرگرم برنامه ریزی تحریم ها علیه نفتکش های حامل نفت 
روسیه است که به قیمت بالاتر از ۶۰ دلار در هر بشکه فروخته شده است. روسیه از ناوگانی از کشتی های فرسوده برای دور زدن سقف قیمت گروه 
هفت استفاده کرده است. کارشناسان کشتیرانی می گویند بسیاری از این کشتی ها، ایمنی چندانی ندارند و مستعد نشت نفت هستند.از زمان آغاز عملیات نظامی روسیه در اوکراین، آمریکا، 
ده ها  کشتی حامل نفت روسیه را تحریم کرده تا توانایی مسکو برای تامین مالی جنگ را محدود کند.این محدودیت ها، مسکو را واداشته است جریان تجارت نفت خود را به چین و هند 
تغییر دهد که مایل بوده اند نفت خام تخفیف دار روسیه را خریداری کنند.یکی از این منابع آگاه گفت: این تحریم ها، بسته بزرگی خواهند بود. منبع دیگر اظهار کردند تحریم ها احتمالا 
شامل اقداماتی علیه افراد دخیل در بعضی از شبکه های تجارت نفت روسیه خواهد بود که بالاتر از سقف قیمت فروخته می شوند.جانت یلن، وزیر خزانه داری آمریکا، ماه گذشته، اظهار 
کرده بود آمریکا به دنبال تحریم های بیشتر علیه نفتکش ها است و تحریم ها علیه بانک های روسی را منتفی نمی داند زیرا به دنبال کاهش درآمد نفتی روسیه است. دفتر کنترل دارایی های 

خارجی وزارت خزانه داری در این باره هنوز اظهارنظر نکرده است.

محققان یکی از شرکت های دانش بنیان دستگاهی را برای اندازه گیری خواص رئولوژیکی سیالات و اسیدهای میادین نفتی طراحی کردند و با یک 
چهارم نمونه خارجی به تولید رساندند.محمد کرامتی از فناوران این شرکت دانش بنیان در گفت وگو با ایسنا، این شرکت را یکی از مجموعه های 
پیشــگام در زمینه ســاخت و تأمین تجهیزات آزمایشگاه های تحقیقاتی و صنعتی نفت و گاز در خاورمیانه دانست و گفت: مهندسان این شرکت 

با به کارگیری تجارب چندین ساله متخصصین خود، در حوزه های مختلف مهندسی، اقدام به طراحی و ساخت دستگاه های مورد نیاز در آزمایشگاه های تحقیقاتی و آموزشی کرده اند و 
رعایت استانداردها و اصول طراحی متناسب با تکنولوژی و فناوری روز از رویکردهای این مجموعه در ساخت تجهیزات آزمایشگاهی است.وی یکی از دستاوردهای این شرکت را دستگاه 
اندازه گیری ویسکوزیته تحت فشار و دما دانست و اظهار کرد: ویسکومتر ضد خوردگی HPHT یک دستگاه کوچک است که برای اندازه گیری خواص رئولوژیکی سیالات و اسیدهای میدان 
نفتی طراحی شده است. این دستگاه شامل نوآوری های متعددی است که نیازهای صنعت از جمله کاربری آسان، بهبود فناوری اندازه گیری، عملکرد دما و سهولت سرویس دهی را برطرف 
کرده است.کرامتی با بیان اینکه نتیجه حاصل این فعالیت ها تولید محصولاتی شده است که مورد رضایت مشتریان داخلی و خارجی قرار گرفته، گفت: توانستیم دستگاه ویسکوزیته را که 

مورد نیاز دانشگاه صنعتی شریف بود، به تولید برسانیم.

ساخت دستگاه اندازه گیری سیالات میادین نفتی با یک چهارم قیمت نفتکش های حامل نفت روسیه هدف تحریم های جدید آمریکا
نمونه خارجی

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی عنوان کرد

قیمت سیب زمینی متناسب می شود، ذخیره سازی سیب زمینی در ۷ استان
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تهــران - ایرنا - زینوبات اولین ربات زنده جهان که از همگرایی 
زیست شناســی و هوش مصنوعی ساخته شــد.به گزارش گروه 
علم و آموزش ایرنا، زینوبــات را می توان به عنوان محصولی که 
از همگرایی زیست شناسی و هوش مصنوعی ایجاد شده در نظر 
گرفت. اولین ربات زنده جهان که توســط ســلول های بنیادی 
ساخته شده اســت.این ربات از روی سلول های یک نوع قورباغه 
آفریقایی به نام Xenopus ســاخته اســت. در واقــع واژه زنوبات 
)Xenobot( از ترکیب حروف ابتدایی Xenopus و Robot ایجاد شده 
است. این محصول، نهَ یک رباتِ سنتی و نه گونه ای شناخته شده 
از جانداران اســت، بلکه نوع جدیدی از مصنوعات دست انسان 
اســت که می توان آن را »ارگانیزم زنده قابلِ برنامه ریزی« نامید.

این ربات توســط ۲ دانشمند زیست شناسی محاسباتی و هوش 
مصنوعی دانشگاه ورموند آمریکا به نام های سام کریگمن و جوش 
بونگارد طراحی و ساخته شده است. آنها در سال ۲۰۱۷، این ایده 
به ذهن شان رســید که برنامه  کامپیوتری بنویسند که بتواند با 

شبیه سازی از سلول های کوچک، ربات بسازد.
آنها با ترکیب سلول های پوست و قلب قورباغه اقدام به ساخت این 
ربات کردند. برای طراحی روبات، از شبیه سازی های کامپیوتری 
اســتفاده کردند. سلول های پوســت، بدنه این ربات را تشکیل 
می داد و سلول های قلب نیز با انبساط و انقباض، امکان حرکت را 
فراهم می کرد. با هزاران مدل شبیه سازی و مطالعه آنها، این گروه 
ربات هایی ساختند که می توانستند حرکت کنند.زینوبات هایی که 
این گروه تولید کرد کمتر از یک میلیمتر طول داشته و از سه هزار 
ســلول زنده تشکیل شده اند. آنها اشکال ساده و متنوعی دارند و 
می توانند در مسیرهای مستقیم یا دوَرانی حرکت کنند؛ زینوبات 
می توانند به هم وصل شده و گروهی تشکیل دهند و حتی اشیای 
کوچک را جابه جا کنند. این موجودات، با استفاده از انرژی سلولی 
خود، می توانند تا ۱۰ روز زنده بمانند.هرچند این »ماشــین های 
زیستی« می توانند نقش فوق العاده مثبتی در سلامت انسان ها و 
حیوانات و محیط زیست بازی کنند، نگرانی های اخلاقی و قانونی 
متعددی درباره آنها وجود دارد.داگلاس بلکیستون دانشمند ارشد 
دانشگاه تافتس که یکی از اعضای این تیم تحقیقاتی است، گفت: 
در ابتدایی ترین سطح، این پلتفرم ابزاری برای ساختن روبات با 
سلول ها و بافت ها اســت. تقریباً می توانید آن را به عنوان لگو در 
نظر بگیرید، جایی که می توانید لگوهای مختلف را با هم ترکیب 
کنیــد و با مجموعه ای از بلوک ها دســته ای از چیزهای مختلف 
بسازید.«اما چرا کسی بخواهد از اجزای زنده به جای مواد سنتی، 
مانند فلز و پلاســتیک، ربات بســازد؟، یک مزیت این است که 
داشــتن یک ربات زیستی به این معنی است که زیست تخریب 
پذیر اســت. در کاربردهای محیطی، این بدان معناست که اگر 
ربات بشکند، محیط را با زباله هایی مانند فلز، باتری یا پلاستیک 
آلوده نمی کند. محققان همچنین می توانند زینوبات ها را طوری 
برنامه ریــزی کنند که در پایان عمر خود به طور طبیعی از هم 

جدا شوند.

زینوبات؛ اولین 
ارگانیزم زنده 
قابل برنامه ریزی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

سیتروئن الُی کانسپت؛ خودروی برقی و ارزان قیمت برای آینده…
سیتروئن الُی چندی پیش در پاریس رونمایی شد و قرار است پیش نمایشی از خودروهای برقی آینده این برند فرانسوی باشد. این خودرو احتمال دارد با 
قیمت زیر ۲۵ هزار دلار تولید شود. الُی با استفاده از متریال جدید و رادیکالی طراحی شده تا وزن پایین و شعاع حرکتی بالایی داشته باشد. همچنین در 
فرایند طراحی و تولید آن دوستی با محیط زیست و قیمت پایین نیز مدنظر قرار داشته اند. به احتمال زیاد طراحی این خودرو را با هیچ محصول دیگری 
اشــتباه نخواهید گرفت. شیشه جلوی سرراست و زوایای تیز باعث می شوند الُی طرح متفاوتی نسبت به چهارچرخه های دیگر داشته باشد. این شیشه 
جلوی تخت و سرراست به کاهش هزینه های تولید کمک می کند. همچنین ورودی های هوای هوشمندانه ای روی کاپوت در نظر گرفته شده تا با عبور 
هوا به بهبود آیرودینامیک خودرو نیز کمک کنند. به این موارد باید چراغ های LED با طرح C شکل و سپر جلوی خشن با قلاب های نارنجی رنگ را نیز 
اضافه کنیم. وقتی از کناره به ســیتروئن الُی نگاه کنید طراحی آینده نگرانه آن بیشــتر خودنمایی خواهد کرد. کاپوت و سقف صاف و تخت یک بار دیگر 
کاهش هزینه ها را به ما یادآوری می کنند. همچنین ارتفاع بیشتر از سطح زمین و پوشش های پلاستیکی مشکی اطراف بدنه باعث می شوند الُی ظاهری 
خشن داشته باشد. در نمای جانبی همچنین درب های مشکی و رینگ های آلیاژی بزرگ دیده می شوند. وقتی به بخش پشتی خودرو برسید چراغ های 
تیز و زاویه دار و فضای بار روبازی را خواهید دید که کمی شبیه وانت پیکاپ هاست. احتمالاً نسخه تولیدی الُی از فضای بار مسقف استفاده خواهد کرد.

MVP جوکر در صدر جدول مدعیان
فوق ستار تیم بسکتبال دنور ناگتس، در صدر جدول مدعیان کسب عنوان MVP فصل NBA قرار گرفت. به گزارش ایسنا، طبق آخرین رده بندی 
انجام شده برای مدعیان کسب عنوان MVP در مسابقات فصل جاری لیگ بسکتبال NBA، نیکولا یوکیچ فوق ستاره صربستانی تیم دنور ناگتس، 
جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است.نیکولا یوکیچ که در این فصل عملکرد خیره کننده ای را به ثبت رسانده است، تاکنون با میانگین 
۲۷.۵ امتیاز، ۱۳.۱ ریباند و ۸.۹ پاس گل در هر بازی، جایگاه نخســت را در اختیار دارد.دیگر مدعی اصلی کســب این عنوان نیز لوکا دانچیچ، 
فوق ســتاره اسلوونیایی تیم دالاس موریکس اســت. او تاکنون میانگین ۳۰.۵ امتیار، ۸.۳ ریباند و ۸.۱ پاس گل در هر بازی را به ثبت رسانده 
است. سومین مدعی اصلی هم جوئل امبید، ستاره تیم فیلادلفیا سونی سیکسرز است. او که تا هفته های قبل جایگاه نخست را در اختیار داشت، 
اکنون با میانگین ۳۱.۹ امتیاز، ۱۱.۳ ریباند و ۶.۱ پاس گل در هر بازی، اکنون در رتبه سوم قرار گرفته است. امبید این عنوان را سال گذشته 

تصاحب کرده بود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب عقل و احساس
رمان های جین آســتین از پرخواننده تریــن آثار ادبیات 
جهان اند و حدود دویست سال است که نسل های پیاپی 
با کشش و علاقه روزافزون رمان های او را می خوانند. این 
رمان ها منبع الهام بسیاری دیگر از رمان ها، نمایشنامه ها، 
سریال و فیلم های سینمایی نیز بوده است. اگر علاقمند 
به رمان های عاشــقانه هستید با برسی اولین رمان جین 
آستین، یعنی کتاب عقل و احساس همراه ما باشید. جین 
آســتین در ۱۶ دسامبر ۱۷۷۵ در همپشر، جنوب شرقی 
انگلستان به دنیا آمد. او هفتمین فرزند کشیش ناحیه بود. 
جین نوشتن را از نوجوانی آغاز کرد. قبل از انتشار آثارش 
بارها در آن ها دســت می برد و آن هــا را بازبینی می کرد. 
چهار رمان عقل و احساس، غرور و تعصب، منسفیلد پارک 
و امــا در زمان حیات نویســنده و نورثنگر ابی و ترغیب 
بعد از درگذشــت او به چاپ رســیدند. مانند بسیاری از 
نویســندگان زن آن زمان، جین نیز کتاب های خود را به 
صورت ناشناس منتشر کرد. در آن زمان، نقش های ایده آل 
برای یک زن، همســر و مادر بود، و نوشتن برای زنان در 
بهترین حالت به عنوان شکل ثانویه فعالیت در نظر گرفته 
می شد.  زنی که می خواســت نویسنده تمام  وقت باشد، 
احساس می شد که زنانگی اش را تحقیر می کند، بنابراین کتاب های زنان معمولاً به  صورت ناشناس منتشر می شد تا این 
خودپســندی حفظ شود که نویسنده زن فقط به  عنوان نوعی کار نیمه  وقت مشغول نویسندگی می شود. کتاب عقل و 
احساس نخستین رمان منتشر شده جین آستین است که در سال ۱۸۱۳ میلادی به چاپ رسید. جین زمانی که نوزده 
ســاله بود، اولین پیش نویس را به صورت رمان در نامه ارائه کرد ولی بعدا شــیوه روایت داســتان را به دانای کل و گفت 
و گوی بین شــخصیت ها تغییر داد. عقل و احســاس یکی از شاهکارهای ادبیات انگلستان به شمار می رود و مورد توجه 
خاص منتقدان و مردم قرار گرفته و محبوبیت زیادی بین خوانندگان رمان، خصوصاً رمان های عاشقانه دارد. اولین چاپ 
رمان با ۷۵۰ نسخه در اواسط سال ۱۸۱۳ میلادی عرضه شد و فروش خوب آن باعث شد که، رمان به چاپ دوم برسد.

سرگئی آیزنشتاین
او در ریگا پایتخت لتونی )در آن زمان بخشــی از امپراتوری روسیه در استان لیوونی( 
به دنیا آمد. پدرش - میخائیل اســیپوویچ آیزنشتاین - پدری آلمانی تبار )پدر او اسیپ 
آیزنشتاین، یک یهودی آلمانیِ به مسیحیت گرویده بود( و مادری سوئدی تبار داشت. 
مادرش - یولیا ایوانوا کنتســکایا - از یک خانوادهٔ مسیحی ارتدکس روس بود. پدرش 
سرمعمار شهر ریگا بود. او در ۷ سالگی به همراه مادرش به پترزبورگ آمد. تنها فرزند 
خانواده بود و تنها همدمش در دوران کودکی زنی بود که از او پرستاری می کرد. در ۶ 
سالگی و در سفری که با پدر و مادرش به پاریس داشت برای اولین بار با سینما آشنا 
شــد. از همان کودکی به نقاشی علاقه زیاد داشت و تا پایان عمر هم این علاقه از بین 
نرفت. در ۱۱ سالگی پدر و مادرش از هم جدا شدند، مادرش پترزبورگ را ترک کرد و او 
توسط بستگان پدرش بزرگ شد. در ۱۹۱۵ )۱۷ سالگی( به خواست پدرش به انستیتو 
مهندسی عمران شهر پتروگراد وارد شد تا شغل پدرش را پیش بگیرد اما در طی دوران 
تحصیل ســاعات فراوانی را در سالن تئاتر و سینما گذراند.سرگئی آیزنشتاین به همراه 
پدر و مادرش سال ۱۹۰۰ چنان که خود او می گوید »اگر انقلاب اکتبر نبود نمی توانستم 
آن سنتی را که مرا وامی داشت شغل پدرم را ادامه دهم بشکنم. مایه و توانایی شکستن 
این سنت در من وجود داشت اما فقط انقلاب به من این آزادی را داد که سرنوشتم را به دستان خودم بگیرم«. پس از ۱۹۱۷ آیزنشتاین در ارتش سرخ داوطلب 
شده و به عنوان تکنیسین به خدمت واحد مهندسی درآمد. به زودی استعدادهای هنری او شناخته شد و آیزنشتاین به واحد تئاتر بخش سیاسی جبهه غرب 
فرستاده شد در آنجا به طراحی واگن های قطار تبلیغاتی و آثار تئاتری آماتوری مشغول شد. پس از ۱۹۲۰ و پایان جنگ داخلی، آیزنشتاین از ارتش خارج شده 
و کارش را را در جنبش تئاتر پیشرو پی گرفت. او بر این عقیده بود که آنچه مردم و انقلاب از تئاتر می خواهند آن چیزی است که در نمایش های سنتی یافت 
می شــود یعنی در سیرک. او می خواســت که تئاتر »مونتاژی )ملغمه ای( از جذابیت ها باشد و پیوسته تماشاگر را شوکه کند.« نمایش در هر مرد خردمند به 
قدر کفایت سادگی هست؟ که در ۱۹۲۳ در تور نمایشی آیزنشتاین به اجرا درآمد بازیگرانش تعداد زیادی آکروباتیست، و بندباز و دلقک بودند. اما به زودی از 
امکاناتی که تئاتر در اختیارش می گذاشت سرخورده شد و راه سینما را در پیش گرفت. وی هدفش را در سینما خلق »هنری انقلابی بدون مصالحه« و »وارد 
کردن ضربات پی در پی بر آگاهی و احساسات تماشاگر عنوان می کند.« آیزنشتاین فیلم »اعتصاب« اولین فیلم بلند خود را در ۱۹۲۴ ساخت. این فیلم از سوی 
روزنامه پراوادا »اولین اثر انقلابی سینمای ما« توصیف شد. یکی از خصوصیات بارز فیلم اعتصاب و در ضمن از خصوصیات منحصربه فرد سینمای آیزنشتاین 
این است که او به جای روایت کردن ماجرای قهرمانهای فردی، سبک و سیاقی که چه در آن زمان و چه همین حالا بر سینما مسلط است، تلاش داشت تا با 
شخصیت های تیپیک و قهرمانان جمعی کار کند و این در هماهنگی کامل با مضمون فیلمهای او یعنی رخدادهای تاریخ انقلاب روسیه بود. اما در ضمن او به 

دنبال شیوه های جدیدی برای فیلمبرداری و تدوین فیلم بود.

فرهنگ

به گفته وزیر توســعه دیجیتال روســیه احتمالا از شــرکت های داخلی برای اســتفاده از نرم افزارهای خارجی هزینه 
دریافت شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، این درحالی اســت که روســیه ســعی دارد وابستگی خود به 
شــرکت های فناوری خارجــی را کاهش و نمونه های داخلی خــود را پر رنگ تر کند.ولادیمیــر پوتین رییس جمهور 
روســیه دســتیابی به اســتقلال فناورانه را یکی از اهداف کلیدی عنوان کرد. این درحالی اســت که تحریم های غربی 
به دلیل جنگ این کشــور با اوکراین، توانایی روســیه برای دســتیابی به تجهیزات و فناوری از شرکت های خارجی را 
محدود کرده اســت.درهمین راســتا پوتین در اوایل ماه می حکمی را امضا کرد که طبق آن حداقل ۸۰ درصد شــرکت 
های روسی دربخش های اقتصادی حیاتی باید تا ۲۰۳۰ میلادی به جای نرم افزارهای خارجی از نمونه داخلی استفاده 
کنند.بســیاری از شرکت های روســی همچنان در عملیات های روزانه خود از نرم افزارهای خارجی استفاده می کنند، 
هر چند تحریم های اتحادیه اروپا که در دســامبر۲۰۲۳ میلادی وضع شــد، اجازه نمی دهد شــرکت ها نرم افزارهای 
شــرکتی و طراحی را برای روســیه تامین کنند.به گفته وزیر توسعه دیجیتال روسیه وضع مالیات بر شرکت های روسی 

تــوازن بین نرم افزارهای خارجی و داخلی را برقرار می کند.

مالیات استفاده از نرم افزارهای خارجی در 
روسیه
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تیم والیبال فولاد سیرجان ایرانیان در آخرین مسابقه روز دوم مسابقات والیبال باشگاه های آسیا موفق به شکست نماینده عراق شد.به گزارش ایسنا، دومین 
روز مسابقات والیبال باشگاه های آسیا امروز )دوشنبه ۱۹ شهریور( با چهار دیدار پیگیری شد.تیم های فولاد سیرجان ایران و گاز الجنوب عراق در آخرین 
دیدار امروز از ساعت ۲۰ به مصاف یکدیگر رفتند که با دیروزی نماینده ایران به پایان رسید.شاگردان بهروز عطایی موفق شدند حریف خود را سه بر صفر و 
با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بر ۱۶ و ۲۵ بر ۱۹ از پیش رو بردارند و به دومین برد سه امتیازی خود دست پیدا کنند.علی رمضانی، علی حاجی پور، مجتبی 
میرزاجانپور، امیرحسین اسفندیار، محمد ولی زاده، محمد موسوی و مهدی مرندی ترکیب شروع کننده تیم فولاد سیرجان در این مسابقه بودند.این دیدار را 

حدود ۵۰۰ تماشاچی در ورزشگاه شش هزار نفری شاهدیه تماشا کردند.

دومین برد شاگردان عطایی در جام باشگاه های والیبال آسیا

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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پیام خاص رونالدو برای وینیسیوس
اسطوره فوتبال برزیل پیام ویژه ای برای وینیسیوس بعد از انتخاب به عنوان بهترین بازیکن فوتبال جهان داشت. به گزارش ایسنا،  وینیسیوس جونیور دست به تاریخ سازی 

زد و برنده جایزه سال فیفا شد. مراسم برترین های فوتبال جهان به صورت آنلاین از سوی فیفا برگزار شد و وینیسیوس جونیور به عنوان مرد سال فوتبال جهان انتخاب شد.
مهاجم رئال مادرید و تیم ملی برزیل در مراسم اهدای جوایز بهترین بازیکن سال ۲۰۲۴ فیفا که در دوحه قطر برگزار شد برای نخستین بار و بعد از درخشش با پیراهن رئال 
مادرید توانست به عنوان  بهترین بازیکن جهان انتخاب شود. انتخاب وینیسیوس باعث خوشحالی برزیلی ها شد.به نوشته اسپورت، رونالدو نازاریو اسطوره فوتبال برزیل پیام 
خاصی برای وینیسیوس داشت. او نوشت: تلاش کردند تا تو را محو کنند اما تو بر آن ها رقصیدی. اکنون بهترین بازیکن فوتبال جهان یک سیاه پوست است و برزیلی.وینیسیوس 

پس از ۱۷ سال انتظار، برزیل را دوباره در صدر فوتبال جهان قرار داد. آخرین برزیلی برنده این جایزه کاکا در سال ۲۰۰۷ بود
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    سال بیستم    شماره  5586

مذاکرات جدی البطائح با فرهاد مجیدی

ورزشی

طبق اعلام یک روزنامه اماراتی باشگاه البطائح مذاکراتی جدی با فرهاد مجیدی داشته است.به گزارش ایسنا، فرهاد مجیدی سابقه مربیگری در لیگ امارات را در کارنامه دارد 
و یک فصل و نیم هدایت اتحاد کلباء را بر عهده داشت. مجیدی در یک سال اخیر با وجود پیشنهادهایی که از لیگ ایران داشت حاضر به بازگشت نشده است.روزنامه الخلیج 
امارات مدعی شد که باشگاه البطائح در تلاش است تا فرهاد مجیدی را به عنوان سرمربی جدیدش انتخاب کند.طبق اعلام این روزنامه اماراتی، البطائح مذاکرات جدی با مجیدی 
داشته و این احتمال زیاد است که او سرمربی جدیدش شود.البطائح در فصل جاری لیگ امارات نتایج ناامیدکننده ای را کسب کرده است و در رده سیزدهم جدول چهارده تیمی 

قرار دارد تا یکی از گزینه های جدی سقوط باشد.


